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ZAKOŃCZENIE REALIZACJI PROJEKTU PN. „ROZBUDOWA 
I PRZEBUDOWA OCZYSZCZALNI ŚCIEKÓW W ANNOPOLU”.

 W dniu 20 listopada br. dokonano odbioru 
projektu pn.: „Rozbudowa i przebudowa 
oczyszczalni ścieków  w Annopolu”, 
r e a l i z o w a n e g o  z  E u r o p e j s k i e g o 
Funduszu Rozwoju Regionalnego 
w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Lubelskiego 
na lata 2014-2020 Osi priorytetowej 
6 Ochrona środowiska i efektywne 
wykorzystanie zasobów, Działania 6.4 
Gospodarka wodno-ściekowa.
Celem projektu była poprawa stanu 
środowiska naturalnego, czystości wód 
i gleby oraz dostosowanie gospodarki 
ściekowej Gminy Annopol do wymagań 
Polski i Unii Europejskiej tj. do ochrony, 
z a c h o w a n i a  i  p o p r a w y  j a k o ś c i 
środowiska, ochrony zdrowia ludzkiego 
oraz oszczędnego i  racjonalnego 
wykorzystania zasobów naturalnych, 
wzmocnienie spójności gospodarczej 
i  społecznej na terenie real izacj i 
inwestycji.
Zgodnie z umową o dofinansowanie 
podpisanej w dniu 30.07.2019r. pomiędzy 
Województwem Lubelskim a Gminą 
Annopol całkowita wartość projektu 
wyniosła 10 202 208,04 zł, wydatki 
kwalifikowane  8 294 478,08 zł, natomiast 
dofinansowanie projektu  5 326 349,08 zł.
Zakres projektu obejmował gruntowną 
z m i a n ę  i s t n i e j ą c e g o  u k ł a d u 
technologicznego tzn.:
-modern izac ję  i / l ub  p rzebudowę 
istniejących obiektów technologicznych, 

Projekt współfinansowany ze środków Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Lubelskiego na lata 2014-2020.

- b u d o w ę  n o w y c h  o b i e k t ó w 
technologicznych i towarzyszących wraz 
ze związaną z nimi infrastrukturą 
podziemną, 
-modernizację i rozbudowę istniejącego 
systemu oczyszczania ścieków, 
-dostosowanie istniejącej infrastruktury 
podziemnej (likwidacja potencjalnych 
kolizji) do nowego zagospodarowania 
terenu oczyszczalni. 
W wyniku realizacji projektu została 
zapewniona odpowiednia efektywność 
i  p r z e p u s t o w o ś ć  h y d r a u l i c z n a 
oczyszczalni dla przyjęcia ścieków 
dop ływających s iec ią  kana l izac j i 
sanitarnej oraz dowożonych transportem 
asenizacyjnym. 
 W ramach projektu wybudowano również 
gruntową mikroinstalację fotowoltaiczną 
o mocy 39,6 kWh. 
P o d  n a s t ę p u j ą c y m  a d r e s e m  
https://oczyszczalnia.gminaannopol.pl/ 
zamieszczony został portal internetowy 
wykonany również w ramach projektu.
Zawiera on szczegółowe informacje 
o pro jekcie wraz z galer ią zdjęć 
z realizacji, formularze, aktualne taryfy, 
b a d a n i a  l a b o r a t o r y j n e ,  w z o r y 
dokumentów do pobrania, aktualne taryfy. 
Istnieje również możliwość zgłaszania 
awarii poprzez formularze zamieszczone 
na stronie.  

UM  

Rozbudowę i przebudowę oczyszczalni 
wykonywało Przedsiębiorstwo Robót 
Inżynieryjno - Monterskich Budownictwa  
„PRIMBUD” Sp. z o.o. w branżach: 
t echno log i czne j ,   i n s ta l acy j ne j , 
elektrycznej i budowlanej.
 Inwestycja ta stanowi kolejny, bardzo 
ważny etap porządkowania gospodarki 
wodno-ściekowej na terenie naszej 
gminy.  

Projekt „Rozbudowa i przebudowa 
oczyszczalni ścieków w Annopolu” 
jest największym pod względem 
finansowym projektem zrealizowanym 
przez Gminę Annopol ze środków Unii 
Europejskiej.

https://oczyszczalnia.gminaannopol.pl/
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BUDOWA SIŁOWNI ZEWNĘTRZNYCH PRZY SZKOŁACH NA 
TERENIE GMINY ANNOPOL ZAKOŃCZONA

W dniu 25 września br. dokonano odbioru projektu pn. „Wykonanie infrastruktury 
rekreacyjnej na terenie gminy Annopol”. Projekt finansowany był z Europejskiego 
Funduszu Rolnego na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich w ramach Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014 – 2020, poddziałanie 19.2 „Wsparcie na 
wdrażanie operacji w ramach strategii rozwoju lokalnego kierowanego przez 
społeczność” Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020.
Celem projektu było utworzenie 7 siłowni zewnętrznych oraz udostępnienie go 
mieszkańcom do rozwijania aktywności fizycznej.
Zakres rzeczowy projektu obejmował zakup i montaż siedmiu zestawów urządzeń 
siłowych przy Publicznych Szkołach Podstawowych w: Świeciechowie Dużym, 
Dąbrowie, Grabówce, Opoce Dużej, Kosinie, Borowie i Janiszowie.
W skład każdej siłowni wchodzi 6 kompletów urządzeń: biegacz+orbitrek, 
twister+drążki, prostownik pleców+koło tai-chi, wioślarz+wahadło, rowerek+prasa 
nożna, wyciskanie siedząc+ wyciąg górny.     Siłownie dodatkowo wyposażone zostały 
w ławkę oraz kosz na śmieci. Projekt obejmował również zagospodarowanie 
nawierzchni siłowni oraz pełnienie nadzoru inwestorskiego.
Wartość realizowanego projektu wyniosła 208 808,49zł. Dofinansowanie projektu ze 
środków EFRROW wynosi 123 897zł. 
Wykonawcą robót była firma FIT PARK Sp. z o.o.- Sp.k

UM

ZAKOŃCZENIE PROJEKTU „MODERNIZACJA OŚWIETLENIA 
ULICZNEGO W GMINIE ANNOPOL”                        

W piątek, 4 grudnia br. dokonano odbioru robót budowlanych związanych z realizacją 
projektu pn. „Modernizacja oświetlenia ulicznego w Gminie Annopol”, w ramach 
Osi Priorytetowej 5 EFEKTYWNOŚĆ ENERGETYCZNA I GOSPODARKA 
NISKOEMISYJNA, Działania 5.5 Promocja niskoemisyjności Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Lubelskiego na lata 2014-2020. 
Głównym celem projektu była poprawa jakości powietrza poprzez ograniczenie emisji 
zanieczyszczeń szczególnie szkodliwych dla jakości życia ludzi, czyli zmniejszenie tzw. 
„niskiej emisji”.
Całkowita wartość projektu wynosi 446 835,90zł, a dofinansowanie ze środków 
Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego  307 939,03zł.
Projekt obejmował modernizację oświetlenia ulicznego na terenie Gminy Annopol.                      
W ramach inwestycji zaplanowano: wymianę istniejących sodowych opraw 
oświetleniowych (26 szt.) o mocy 150 W na nowe oprawy typu led o mocy 79W,  
wymianę istniejących sodowych punktów oświetleniowych- słupów oraz opraw (8 szt.) 
o mocy 150 W na nowe słupy i oprawy ledowe o mocy 40 W (4 szt.) zasilane ze źródeł 
odnawialnych (lampy hybrydowe), budowę 15 szt nowych punktów świetlnych

Kredyt gotówkowy EKOLOGICZNY jest odpowiedzią na rosnące potrzeby rynku 
a także coraz większą świadomość ekologiczną Polaków. Termomodernizacja, 
wymiana okien, zakup produktów i urządzeń przyjaznych środowisku, jak również 
instalacji umożliwiających oszczędzanie energii nie muszą być odkładane a mogą być 
sfinansowane kredytem EKOLOGICZNYM. Inwestycje ekologiczne przekładają się na 
niższe rachunki a przede wszystkim służą środowisku. Kredyt EKOLOGICZNY może 
być również wsparciem i umożliwić wniesienie udziału własnego mieszkańcom 
uczestniczącym w projektach proekologicznych realizowanych obecnie przez 
jednostki samorządu terytorialnego. Kredyt EKOLOGICZNY oferowany jest na bardzo 
atrakcyjnych warunkach. Warunkiem jego udzielenia jest posiadanie zdolności 
kredytowej. Więcej informacji w placówkach Banku oraz na stronie internetowej 
www.bskrasnik.pl.

BANK SPÓŁDZIELCZY ZIEMI KRAŚNICKIEJ OFERUJE KREDYT 
NA FINANSOWANIE PRZEDSIĘWZIEĆ EKOLOGICZNYCH

z oprawami typu led o mocy 40 W, zasilanymi ze źródeł odnawialnych (lampy 
hybrydowe) oraz budowę nowego oświetlania ulicznego z oprawami typu led 
zasilanego z sieci energetycznej w msc. Janiszów (21 szt. nowych punktów świetlnych 
o mocy 84 W). Inwestycja realizowana w miejscowościach: Annopol, Jakubowice 
i Janiszów. 
Bardzo istotnym elementem przedsięwzięcia odczuwalnym dla osób korzystających 
z ulic będzie poprawa jakości oświetlania ulicznego (lepsza jakość światła). Dzięki 
projektowi osiągnięty zostanie również cel środowiskowy związany z poprawą 
powietrza atmosferycznego, poprzez zmniejszenie zapylenia oraz emisji szkodliwych 
substancji do atmosfery. 
Wnioskowany do dofinansowania projekt przyczyni się do poprawy jakości powietrza 
atmosferycznego poprzez redukcję zapotrzebowania na energię do oświetlania 
produkowaną głównie z węgla. 
Inwestycja zgodna jest z opracowanym Planem Gospodarki Niskoemisyjnej Gminy 
Annopol. Zakończenie rzeczowe realizacji całego projektu przewidywane jest do końca 
lutego 2021 roku.  

UM
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ATRAKCYJNA GMINA ANNOPOL - WYKONANIE MATERIAŁÓW 
PROMOCYJNYCH

Gmina Annopol dzięki pozyskanym środkom grantowych z Lokalnej Grupy Działania 
Ziemi Kraśnickiej zrealizowała projekt pn. „Atrakcyjna Gmina Annopol-wykonanie 
materiałów promocyjnych”.
Przedsięwzięcie współfinansowane było ze środków Unii Europejskiej w ramach 
działania „Wsparcie dla rozwoju lokalnego w ramach inicjatywy LEADER” Poddziałania 
19.2 „Wsparcie na wdrażanie operacji w ramach strategii rozwoju lokalnego 
kierowanego przez społeczność” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich 
na lata 2014-2020.
Instytucja Zarządzająca PROW- 2014-2020 Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi
Celem projektu jest promocja oferty turystycznej, walorów przyrodniczo – 
krajobrazowych oraz kulturowych ziemi kraśnickiej.
Projekt obejmował następujące działania:
wykonanie 100 szt. zdjęć z terenu gminy dronem,
wykonanie 100 szt. zdjęć obiektów z ziemi,
wykonanie folderu promocyjnego w ilości 2000 szt,
wykonanie mapy turystycznej w ilości 1000 szt.
wykonanie pocztówek w ilości 4000 szt. (4 rodzaje po 1000 szt.)
Wartość projektu wyniosła 12 646,80 zł, dofinansowanie 8 852,76zł , co stanowi nie 
więcej niż 70% kosztów kwalifikowanych.

„Europejski Fundusz Rolny na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich: Europa Inwestująca w obszary wiejskie”

INWESTYCJE GMINNE ZREALIZOWANE W DRUGIM PÓŁROCZU

B u d o w a  p a r k i n g u  p r z y  O ś .  S ł o n e c z n y m 
(Świeciechowska 2-4) - kwota 23 082,77 zł

Modernizacja drogi gminnej w  Anielinie -
 kwota 26 601,95 zł

Modern i zac ja  d rog i  w  Annopo lu  p r zy  u l .  Leśne j  i  pa rk i ngu  p r zy  P rzedszko lu  - 
kwo ta  49 039 ,79 z ł

Budowa drogi dojazdowej do Remizy OSP Grabówka - 
kwota 33 527,52 zł

Zakup pługu odśnieżnego - kwota 15 129,00 zł Zakup posypywarki do zimowego posypywania dróg 
piaskiem i solą - kwota 45 510,00 zł

,Budowa oświetlenia w Kosinie - kwota  72 570,00 zł Modernizacja świetlicy wiejskiej w Kopcu - kwota około 
50 000,00 zł
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Modernizacja  drogi w Annopoluul.  Partyzantów -
  kwota 47 320,38 zł

Wykonanie nakładki asfaltowej w Annopolu (Delikatesy 
Staropolskie) - kwota 119 899,37 zł

Modernizacja drogi gminnej Huta – Dąbrowa  - 
kwota 110 682,78 zł

Przebudowa drogi gminnej nr 506 w Janiszowie - 
kwota  47 077,02  zł

Modernizacja  drogi gminnej w Kosinie - 
kwota 34 428,13 zł

Modernizacja drogi gminnej w Opoce - 
kwota 42 431,00 zł

Modernizacja drogi gminnej w Suchej Wólce  - kwota 
21 235,95 zł

Modernizacja drogi gminnej w Świeciechowie Dużym - 
kwota 52 490,25 zł

Modernizacja drogi gminnej w Nowym Rachowie - 
kwota  14 489,40 zł

Modernizacja drogi gminnej w Opoce (nakładka skrót 
Janiszów) - kwota 34 995,35 zł

Dostawa i montaż ogrodzenia przy budynku świetlicy 
w Wymysłowie - kwota 19 572,30 zł.

Utwardzenie terenu pod koszami na śmieci przy ul. 
Świeciechowskiej w  Annopolu  - 
kwota  6 854,25 zł.

Budowa placu zabaw w Borowie  - kwota  22 017,00  zł Budowa placu zabaw w Annopolu ul. Puławska  - 
kwota  15 867,00 zł

Ponadto:

4 listopada 2020 r. dokonano odbioru zadania 
związanego z „Modernizacją budynku OSP Popów”. 
Przedmiotem inwestycji była dostawa i montaż stolarki 
okiennej PCV w ilości 9 sztuk okien. Prace zostały 
wykonane za kwotę brutto  12 012,00 zł.
Zakupiono również cysternę do transportu wody pitnej 
- kwota 40 467,00 zł.

UM
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Zakończyły się też  prace przy budowie chodników 
w Świeciechowie Dużym przy drodze wojewódzkiej oraz  
w Grabówce przy drodze powiatowej. Trwają prace przy 
budowie chodnika w Nowym Rachowie.
Budowa chodnika w Świeciechowie obejmowała długość 380 
mb. Wartość zadania wyniosła 238 620,00 zł, z czego gmina 
Annopol dofinansowała zadanie na kwotę 119 310,00 zł.
Budowa chodnika w Nowym Rachowie zakłada wybudowanie 
230 mb. chodnika. Gmina Annopol finansuje całkowity zakup 
materiałów do budowy chodnika w kwocie 30 000,00 zł.

UM

12.10.2020r. dokonano odbioru ostatecznego inwestycji 
polegających na remoncie chodnika na ul. Puławskiej 
w Annopolu oraz budowie chodnika przy drodze wojewódzkiej 
nr 854 w miejscowości Opoka.
Remont obejmował 500 mb. chodnika na ul. Puławskiej od 
skrzyżowania z ul. Świeciechowską do skrzyżowania 
z ul. Lubelską, wykonanie zjazdów do posesji oraz montaż 
barierek.
Wartość robót brutto wyniosła 239 850,00 zł .
Inwestycja finansowana była przez Województwo Lubelskie 
w wysokości 50% oraz Gminę Annopol również w wysokości 
50% plus koszt wykonania dokumentacji technicznej.
Remont w Opoce dotyczył wykonania 200 mb chodnika.  
Zakres budowy obejmował: roboty ziemne, wykonanie 
podbudowy, ustawienie krawężników i obrzeży betonowych, 
wykonanie nawierzchni chodnika i zjazdów z kostki brukowej. 
Wartość robót brutto wyniosła 150 807,31 zł .
Inwestycja finansowana była przez Województwo Lubelskie 
w wysokości 50% oraz Gminę Annopol również w wysokości 
50%. 

NOWE CHODNIKI PRZY DROGACH WOJEWÓDZKICH 
I POWIATOWYCH

MODERNIZACJA BUDYNKU OCHOTNICZEJ STRAŻY 
POŻARNEJ W GRABÓWCE

Zakres modernizacji obejmował wykonanie instalacji fotowoltaicznej wraz z instalacją centralnego ogrzewania. Zamontowana instalacja fotowoltaiczna posiada moc 6,09kW 
(21 paneli fotowoltaicznych o mocy 290W). Ogrzewanie budynku będzie odbywać się grzejnikami konwektorowymi elektrycznymi w ilości 5 sztuk.
Koszt modernizacji wyniósł 32 000,00zł. Wykonawcą była firma Happy Energy Albert Durda z Gościeradowa.

UM

NOWE ALTANY W JAKUBOWICACH I ZABEŁCZU 

12 października br. dokonano odbioru następujących inwestycji: 
„Budowa altany w Jakubowicach (Stanica)” i „Budowa altany 
w Zabełczu na działce gminnej”.
Zakres rzeczowy inwestycji obejmował:
W miejscowości Jakubowice budowę altany o wymiarach 6x4m, 
wysokości 3,5m, o konstrukcji drewnianej, pokrytej gontem 
bitumicznym, z pełnym deskowaniem dachu, malowaniem lazurą oraz 
wykonaniem mebli pod altanę (2 stoły, 4 ławy).
W miejscowości Zabełcze budowę altany o wymiarach 4x4m, wysokości 
3,2m, o konstrukcji drewnianej, pokrytej gontem bitumicznym, z pełnym 
deskowaniem dachu, malowaniem lazurą oraz wykonaniem mebli pod 
altanę (1 stół, 2 ławy).
War tość zrea l izowanego zadania  wynios ła  odpowiednio 
w Jakubowicach 20 072,50zł, w Zabełczu 13 020,00zł. 
Realizacja inwestycji została sfinansowana z funduszu sołeckiego 
(Zabełcze) i budżetu gminy (Jakubowice).
Wykonawcą robót była firma Faber-Drew Sławomir Kowal. 

UM
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WYCIECZKA DO KRAINY RUMIANKU
W piękny słoneczny dzień 4 lipca 
uczestnicy Klubu Seniora „Nadal Młodzi” 
udali  się na wycieczkę do Krainy 
Rumianku w Hołownie. Kraina Rumianku 
to wioska tematyczna w której można 
dośw iadczyć  j ak  ży l i ,  p racowa l i 
i odpoczywali nasi przodkowie. Wszystko 
to dzieje się w scenerii polskiej wsi, gdzie 
dawne  obycza je  są  wc iąż  żywe 
i praktykowane.
Seniorzy uczestniczyli w warsztatach: 
Złociste kwiaty - Kwiaty ze słomy, podczas 
których pokazywano jak przygotować 
surowiec i jak wyplatać drobne elementy 
(liście, płatki, kielichy), by połączyć je 
w całość. 
Mydełka glicerynowe - to warsztaty na 
których Seniorzy wykonali kolorowe 
i pachnące mydełka glicerynowe. 

Każdy mógł wybrać dowolny kolor 
i zapach oraz ozdoby (ziarna kawy, 
suszone kwiatki, mak itp.) którymi 
przyozdobił swoje mydła. Uczestnicy 
poznali również trochę historii mydła i jego 
rodzaje. 
Po zakończonych warsztatach przyszedł 
czas na obiad, a następnie na występ 
obrzędowego zespołu Rumenok, który 
kul tywuje lokalną gwarę,  będącą 
mieszaniną 3 języków: polskiego, 
białoruskiego i ukraińskiego. 
Na zakończenie pobytu w Krainie 
Rumianku organizatorzy przygotowali 
ognisko z  p ieczeniem k ie łbasek. 
W godzinach wieczornych w doskonałych 
humorach, pełni wrażeń z poznawania 
dziedzictwa kulturowego i przyrodniczego 
naszego regionu Seniorzy wrócili do 
domu.

WYCIECZKA DO OBLĘGORKA I NA ŚWIĘTY KRZYŻ
28 sierpnia została zorganizowana 
wycieczka dla uczestników Klubu Seniora 
„Nadal Młodzi” do Oblęgorka i Święty 
Krzyż. Pierwszym punktem wycieczki było 
zwiedzanie wraz z przewodnikiem 
Pa łacyku  Henryka  S ienk iew icza 
w Oblęgorku, wystaw udostępnionych dla 
zwiedzających oraz pięknego parku 
w stylu angielskim.
Następnie Seniorzy udali się do Huty 
Szklanej, gdzie kolejką przejechali na 
Ś w i ę t y  K r z y ż .  N a  m i e j s c u  w r a z 
z przewodnikiem zwiedzili Klasztor 
Misjonarzy Oblatów Maryi Niepokalanej. 
W godzinach popołudniowych zmęczeni, 
ale zadowoleni wrócili do swoich domów.
 

WYCIECZKA DO BAŁTOWA
25 września zorganizowano kolejną 
wycieczkę dla uczestników Klubu Seniora 
„Nada l  M łodz i ”  –  t ym razem do 
Bałtowskiego Kompleksu Turystycznego 
w Bałtowie.
Przewodnik oprowadził Seniorów po 
JuraParku, w którym znajdują się modele 
dinozaurów i innych prehistorycznych 
stworzeń, następnie po prehistorycznym 
Oceanarium, gdzie z bliska można 
zobaczyć jak wyglądało podwodne życie 
miliony lat temu.  Kolejnym punktem 
programu był Zwierzyniec Bałtowski - 
malowniczy park safari, w którym mieszka 
kilkadziesiąt gatunków zwierząt zarówno 
tych rodzimych jak i egzotycznych 
przedstawicieli z innych kontynentów oraz 
Park Miniatur – gdzie przedstawiono 
4 9  m i n i a t u r  z a m k ó w  i  p a ł a c ó w 
stanowiących najciekawsze zabytki

 architektoniczne powstałe na przestrzeni 
500 lat, a znajdujące się obecnie 
w granicach Polski.
Ostatnim punktem wycieczki była 
Sabatówka – magiczne miejsce na 
terenie Bałtowskiego Kompleksu, które 
przenosi zwiedzających w świat wiedźm, 
czarownic i białej magii. 
Wyjazdy zorganizowano w ramach 
real izacj i  zadania pn. „Spotkania 
edukacyjno – integracyjne” , poddziałanie 
wyjazdowe formy aktywności seniorów,  
k t ó r e  m a  n a  c e l u  r e d u k o w a n i e 
p r z y p a d k ó w  n i e d o s t o s o w a n i a 
społecznego, zwiększenie szans na 
ponowne podjęcie aktywności społecznej 
o raz  w łączen ie  s ię  sen io rów do 
aktywnego udziału w życiu społecznym 
i kulturalnym. 

KLUB SENIORA „NADAL MŁODZI”
Klub seniora „Nadal Młodzi” tworzy grupa 50 osób  w wieku 60 + z terenu miasta i gminy Annopol. Seniorzy spotykają się dwa razy w tygodniu, w Centrum Kultury w Annopolu. Na 
każde spotkanie zapewniony został serwis kawowy oraz ciepły posiłek. Osoby spoza miasta mają zapewniony transport. Niestety pandemia spowodowała ograniczenia 
w działalności klubu, dlatego część zajęć została zawieszona, a niektóre w ramach możliwości odbywają się w sposób zdalny. Klub Seniora powstał w ramach projektu „Nadal 
Młodzi – Klub Seniora w gminie Annopol” realizowanego w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Lubelskiego na lata 2014 – 2020, oś priorytetowa 11 
Włączenie społeczne, działanie 11.2 Usługi społeczne i zdrowotne. Wartość projektu: 529 355,00 PLN, w tym dofinansowanie projektu z UE: 476 419,50 PLN.

DZIEŃ SENIORA W KLUBIE NADAL MŁODZI

3 października uczestnicy Klubu Seniora 
„Nadal Młodzi” w ramach organizacji 
spotkań międzypokoleniowych oraz 
warsztatów kulinarnych celebrowali swoje 
święto.
Z rąk Burmistrza Annopola Mirosława 
G a z d y  o r a z  Z a s t ę p c y  J ó z e f a 
Paćkowskiego,  Seniorzy odebral i 
podziękowania i słodkie upominki oraz 
serdeczne życzenia długich lat życia 
w dobrym zdrowiu i radości. Życzenia 
przekazała również Animator Klubu Marta 
Mochol oraz Koordynator Projektu Aneta 
Grzesik. Gościnnie wystąpił zespół 
„Borowiacy” z Borowa. 

Uczestnicy Klubu zaprezentowali również 
program artystyczny i odśpiewali hymn 
seniora przygotowany na zajęciach 
muzyko te rap i i . Impreza  s ta ła  s ię  
d o s k o n a ł ą  o k a z j ą  d o  s p o t k a n i a 
t o w a r z y s k i e g o ,  p r z e ł a m y w a n i a 
stereotypów związanych z postrzeganiem 
starszego wieku i  wykluczenia  ze 
względu na wiek.
Wszystkim Seniorom życzymy  zdrowia, 
miłości, zrozumienia i szacunku wśród 
najbliższych. Aby dojrzały wiek był 
czasem ak tywnym,  pe łnym pas j i 
i możliwości, a jednocześnie czasem 
spełnienia, satysfakcj i  i  poczucia 
znalezienia właściwego miejsca w życiu.

UM
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KLUB SENIOR+ W WYMYSŁOWIE

Żyjemy w czasach, w których przede 
wszystkim liczy się młodość, tężyzna 
i uroda fizyczna. Taki wzorzec dominuje 
w środkach masowego przekazu, filmach, 
piosenkach, w wypowiedziach różnych, 
ważnych ludzi. Ale niestety młodość nie 
jest okresem życia, który trwa wiecznie. 
Etapem, którego nie da się pominąć jest 
starość. Naprzeciw temu wychodzą Kluby 
Seniora, a wśród nich Klub Senior+ 
w Wymysłowie, który rozpoczął swoją 
działalność 2 stycznia 2020 roku zgodnie 
z  p o s t a n o w i e n i a m i  p r o g r a m u 
Wieloletniego „Senior+ na lata 2015-
2020”. Obsługę organizacyjną i finansową 
zapewnia Ośrodek Pomocy Społecznej w 
Annopolu a opiekę nad seniorami 
podczas spotkań sprawuje Pani Ula - 
Kierownik Klubu Senior+. 
Siedzibą Klubu jest budynek świetlicy 
Wymysłów. Pomieszczenia dotychczas 
niewykorzystane zamienione zostały 
w przytulną i dobrze wyposażoną salę 
spotkań dla seniorów, kącik klubowy, 
aneks kuchenny, a także pomieszczenie 
do zajęć rehabilitacyjno-ruchowych 
z  m a t a m i  d o  ć w i c z e ń  i  p i ł k a m i 
rehabilitacyjnymi. 
Klub  Senior+ w Wymysłowie obecnie 
rzesza 20 uczestników, którzy od 
poniedziałku do czwartku spotykają się 
aby miło i aktywnie spędzić czas.
W ramach działalności Klubu Senior+ w 
Wymysłowie uczestnicy mogą korzystać z 
następującej oferty:
ź zajęć rehabilitacyjno-ruchowych – 

zajęcia te mają na celu nabycie wiedzy 
i umiejętności praktycznych (czynne 
ćwiczenia ruchowe), które przyczynią 
się do zachowania dobrej kondycji 
fizyczne j ,  ponad to  uczes tn icy 
korzystają z zabiegów elektroterapii, 
magnetoterapii, światłolecznictwa 
i masażów.

ź zajęć plastycznych, które mają na celu 
rozwijanie pasji i zainteresowań 
s e n i o r ó w ;  w  r a m a c h  z a j ę ć 
w y k o r z y s t y w a n e  s ą  t e c h n i k i 
papieroplastyki, witrażu, decupage; 
seniorzy przygotowują stroiki, flakony, 
ś w i e c z n i k i ,  w y k o n u j ą  p r a c e 
ogrodnicze wokół budynku świetlicy;

ź zajęć muzycznych – muzykoterapia 
p r z y c z y n i a  s i ę  d o  p o p r a w y 
k o n c e n t r a c j i  i  s a m o p o c z u c i a 
u seniorów; pod czujnym okiem 
instruktora ćwiczą piosenki biesiadne, 
religijne, okolicznościowe;

ź zajęć kulinarnych i samoobsługi -  
zajęcia te mają na celu propagowanie 
z d r o w e g o  s t y l u  o d ż y w i a n i a , 
kształtowania postawy zaradności 
i  umie ję tnośc i  funkc jonowania 
w grupie, nabywania umiejętności 
p r a c y  z e s p o ł o w e j ;  s e n i o r z y 
przygotowują sałatki, dania obiadowe, 
desery, ciasta. 

ź zajęć edukacyjnych – podczas, 
k t ó r y c h  s e n i o r z y  r o z w i j a j ą 
spostrzegawczość i twórcze myślenie,  
ćwiczą pamięć wzrokową, słuchową. 
Seniorzy przygotowali występ słowno-
muzyczny na oficjalne otwarcie Klubu;

ź zajęć aktywizujących społecznie, 
w tym wolontariatu – zajęcia te mają na 
celu motywowanie seniorów do 
dzia łań na rzecz samopomocy 
i działań woluntarystycznych na rzecz 
i n n y c h ;  i n s p i r o w a n i  s ą  d o 
angażowania się w działania na rzecz 
społeczności lokalnej. Seniorzy 
goszczą również dzieci z lokalnych 
szkół. Za nami już pierwsze spotkania. 
W styczniu odbyło się wspólne 
kolędowanie z wnukami i prawnukami 
uczestników Klubu, a z okazji Dnia 
Kobiet i  Mężczyzn dzieci z 18 
Gromady Zuchowej „Leśne Duszki” 
przygotowały przepiękny występ 
słowno-muzyczny. 

ź Seniorzy mają możliwość korzystania 
z poradnictwa specjalistycznego 
prowadzonego przez pracownika 
socjalnego OPS Annopol. 

Po za tym organizowane są przeróżne 
spotkania okolicznościowe i integracyjne 
m.in. Dzień Babci i Dziadka, Walentynki, 
Dzień Kobiet, Międzynarodowy Dzień 
Osób Starszych, wspólne świętowanie 
imienin, zabawy taneczne, spotkania 
m i ę d z y p o k o l e n i o w e .  S e n i o r z y 
współpracują ze Stowarzyszeniem 
Mieszkańców Gminy Annopol „Szansa” 
w  z a k r e s i e  u d z i a ł u  w  a k c j a c h 
charytatywnych. W tym roku zbierali 
nakrętki plastikowe na leczenie Mai.  
We wrześniu zorganizowana została 
wycieczka Kałków – Godów – Św. Krzyż, 
seniorzy zwiedzili Sanktuarium Matki 
Bożej Bolesnej, Golgotę, Klasztor 
Benedyktynów. Planowana była kolejna 
wycieczka do Sandomierza ale z uwagi na 
pandemię została przełożona na przyszły 
rok. 

Po krótkim czasie funkcjonowania Klubu 
można zaobserwować wiele pozytywnych 
zmian wśród uczestników. Oprócz 
uśmiechu, który na stałe zagościł na 
twarzach seniorów, widać więcej energii, 
chęci do życia i do działania. Klub Senior+ 

w Wymysłowie daje możliwość seniorom 
wyjścia z przysłowiowych „czterech 
ścian”, zapomnienia choć na chwilę 
o samotności, dolegliwościach i kłopotach 
dnia codziennego. 

OPS Annopol

KOMPUTERY DLA NAUCZYCIELI I UCZNIÓW

WRĘCZENIE NAGRÓD BURMISTRZA DLA NAUCZYCIELI
Dzień Edukacji Narodowej to odpowiedni moment na wyróżnienie nauczycieli za ich 
zaangażowanie i wytrwałą pracę. W tym roku uroczystość wręczenia Nagród 
Burmistrza odbyła się w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego w Annopolu.
Za swoją pracę Nagrody z rąk Burmistrza Annopola Pana Mirosława Gazdy otrzymali:
Nauczyciele Publicznej Szkoły Podstawowej im. ks. Józefa Poniatowskiego 
w Annopolu:
ź Pani Ewa Leptuch
ź Pani Barbara Kotłowska
ź Pani Anna Słabek-Michalska
Nauczyciel Publicznej Szkoły Podstawowej w Świeciechowie:
ź Pani Justyna Nowak.

 Nagrodzonym nauczycielom gratulujemy.

UM

W ramach programu „Zdalna szkoła’ oraz „Zdalna szkoła +” Gmina Annopol otrzymała 
134 850,00 zł. dofinansowania w ramach Osi I Powszechny dostęp do szybkiego 
internetu Działanie 1.1 Wyeliminowanie terytorialnych różnic w możliwości dostępu do 
szerokopasmowego internetu o wysokich przepustowościach finansowanych ze 
środków Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach Programu 
Operacyjnego Polska Cyfrowa na lata 2014-2020. 

W ramach projektu zostało zakupionych 46 komputerów przenośnych dla uczniów 
i nauczycieli nie mający warunków technicznych do uczestnictwa w kształceniu 
zdalnym, w tym dla uczniów z rodzin wielodzietnych. Wsparciem objęte zostały 
wszystkie szkoły funkcjonujące na terenie gminy. 

UM
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ROK W CIENIU WIRUSA
 Najważniejszymi startami tego roku miał 
być dla mnie maraton w Bostonie 
(kwiecień) oraz Berlinie (wrzesień), które 
wchodzą  w  sk ład  g rupy  sześc iu 
największych maratonów świata. Po tym 
sezonie miałem już mieć na koncie cztery - 
po  Nowym Jorku i  Ch icago -  by 
w przyszłym sezonie pobiec już dwa 
ostatnie maratony, czyli Tokio i Londyn.
 Między maratonami zaplanowany miałem 
jeszcze czerwcowy półmaraton w Rio-de-
Janeiro. Niestety, wszystkie imprezy 
zostały odwołane z powodu pandemii 
coronawirusa.
Kiedy w kwietniu wzmogły się obostrzenia 
związane z pandemią, bardzo mało 
trenowałem, ponieważ nie miałem celu. 
Z  p o c z ą t k i e m  m a j a  n a t o m i a s t 
postanowiłem, iż zacznę przygotowywać 
się do Mistrzostw Polski seniorów w biegu 
na 10 000 metrów na stadionie, które 
odbyły się w Karpaczu. Tam również nie 
wystartowałem, ponieważ stwierdziłem, 
ż e  m o j a  d y s p o z y c j a  j e s t 
n iewystarczająca. Wystartowałem 
natomiast w kilku biegach ulicznych 
i przełajowych. 
 Powróciłem do udziału w zawodach 
15 sierpnia. Wystartowałem wówczas 
w biegu żołnierskim w Kęszycy Leśnej na 
dystansie 5200m, w którym zająłem 
2 miejsce. Tydzień później to już niestety 
n i e z b y t  u d a n e  d l a  m n i e  1 0 k m 
w Kędzierzynie Koźlu, w którym zszedłem 
z trasy po 5200m. Tego dnia nic mi nie 
szło. 

Początek września to już zawody 
wojskowe i mistrzostwa 11 Dywizji 
K a w a l e r i i  P a n c e r n e j  w  b i e g a c h 
p r z e ł a j o w y c h ,  k t ó r e  o d b y ł y  s i ę 
w Bolesławcu. Tam wraz z kolegami z 17 
B r y g a d y  Z m e c h a n i z o w a n e j 
wywalczyliśmy 2 miejsce w sztafecie 
4x2km km ulegając jedynie zawodnikom 
(żołnierzom) z Leszna. W ostatnią 
niedzielę września w końcu zaczęło się 
dziać coś dobrego w tym marnym sezonie. 
By ła  to  wygrana w pó łmaraton ie 
przełajowym 21km97m w Murowańcu 
koło Kalisza (woj. Wielkopolskie). Czas 
jaki uzyskałem na tej ciężkiej trasie 
to 1h:18min:48s, dla porównania mój 
rekord z ulicy to 1:11:41.
Na ten rok miałem zaplanowany jeszcze 
jeden duży maraton, był to maraton 
w Honolulu, stolicy amerykańskiego stanu 
Hawaje, który miał się odbyć 12 grudnia. 
Niestety, te zawody również zostały 
odwołane i przeniesione na przyszły rok,
 Warto dodać, iż ten bieg jest dziesiątym 
co do wielkości maratonem świata 
i czwartym w USA po wielkich maratonach 
Nowym Jorku, Chicago i Bostonie, i ma 
prawdopodobnie najpiękniejsze widoki 
z trasy, które zapierają dech w piersiach. 
Obecnie rozpocząłem przygotowania pod 
nowy sezon biegając około 150 km 
tygodniowo. Dużą uwagę skupiam na 
treningach interwałowych oraz sile 
biegowej, ponieważ są to bardzo ważne 
elementy treningu biegowego. 

Samo pokonywanie „pustych” kilometrów 
(w powolnym biegu) tak naprawdę nie 
wiele już wnosi w osiąganiu coraz to 
lepszych wyników. Nie tylko ilość ale 
również jakość przebytych kilometrów jest 
tu najważniejsza.

Zarówno mnie jak i setkom tysięcy 
biegaczy z całego świata nie pozostaje nic 
innego jak czekać na rozwój wydarzeń 
w 2021 roku. Mam nadzieję, że sytuacja 
związana z pandemią będzie s ię 
stabilizować i uda mi się realizować 
kolejne sportowe cele.

„KRASZEWSKI. KOMPUTERY DLA BIBLIOTEK 2020” 
ZE ŚRODKÓW INSTYTUTU KSIĄŻKI 

31 203,00 złotych annopolski samorząd przeznaczył Miejsko Gminnej Bibliotece 
Publicznej na zakup księgozbioru w roku 2020 (dane na koniec listopda). Przekazana 
kwota miała ogromne znaczenie przy przyznaniu dotacji w programie wieloletnim 
„Narodowy Program Rozwoju Czytelnictwa” Priorytet 1 - Zakup nowości wydawniczych 
do bibliotek publicznych ze środków finansowych Ministra Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego pochodzące z budżetu państwa. Na wniosek dyrektora przyznano  
bibliotece głównej w Annopolu oraz filiom w Grabówce, Kosinie i Świeciechowie kwotę 
20 000,00 zł. 

                          

PODSUMOWANIE PRACY MIEJSKO GMINNEJ BIBLIOTEKI 
PUBLICZNEJ W ANNOPOLU ZA ROK 2020

 Dzięki wysokiemu wkładowi własnemu otrzymaliśmy taką samą dotację.                                                                                                                              
Od początku roku ogółem przybyło:                                                                              
 -   1 380 książek z zakupu własnego,                                                                               
 -  1 026 książek z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego,                                      
 -   70 książek z darowizn  na kwotę 1 663,60 złotych.                                                                                                                                                  
 W ofercie bibliotek oprócz książek znajduje się szeroki wybór czasopism, 
udostępnianych na miejscu jak i wypożyczanych na zewnątrz. 

MGBP w Annopolu

 Biblioteka w Annopolu jako jedyna w powiecie przystąpiła do programu i otrzymała grant 
w postaci 9 laptopów, 3 tabletów oraz oprogramowanie do nich. Sprzęt będzie 
przeznaczony dla pracowników oraz użytkowników bibliotek i zastąpi stare, zużyte 
komputery.  Całość zadania 29 966, 00 złotych.                                                                        
 Wkład własny 15% tj. 4 495, 00 złotych                                                              
 Dotacja Instytutu Książki 25 471,00 złotych.       

MGBP w Annopolu                                                                          

PACZKI DLA NAJBARDZIEJ POTRZEBUJĄCYCH
Stowarzyszenie na Rzecz Rozwoju Gminy Annopol  i Polski Czerwony Krzyż w Lublinie 
zorganizowały paczki dla najbardziej potrzebujących rodzin i osób z miasta i gminy 
Annopol. W darach znajdują się artykuły spożywcze i przemysłowe. Do darów tych 
zostaną dołączone produkty zebrane w sieci sklepów Stokrotka w dniach od 10 do 13 
grudnia. Zbiórkę zorganizował Polski Czerwony Krzyż i Stowarzyszenie Na Rzecz 
Rozwoju Gminy Annopol. Transport bezpłatnie zapewnił Burmistrz Annopola Mirosław 
Gazda.

                                                                             Agnieszka Matwiej
                                                                                      Prezes
                                                   Stowarzyszenia na Rzecz Rozwoju Gminy Annopol
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ROZMOWA Z PODRÓŻNIKIEM MATEUSZEM WALIGÓRĄ

We wrześn iu  odw iedz i ł  Annopo l 
i zatrzymał się tu na nocleg Mateusz 
Waligóra, podróżnik specjalizujący się 
w  w y p r a w a c h  e k s t r e m a l n y c h , 
dziennikarz, fotograf, instruktor survivalu i 
przewodnik. Ma na swoim koncie 
kilkadziesiąt wypraw. Jako pierwszy 
człowiek w historii przeszedł samotnie 
i bez wsparcia z zewnątrz mongolską 
część Pustyni Gobi, pokonał również 
rowerem australijską Canning Stock 
Route, jedną z najtrudniejszych tras na 
świecie wytyczonych przez człowieka. 
 W tym roku odbywał pieszą wędrówkę 
wzdłuż Wisły i wytyczał pierwszy pieszy 
sz lak przez Polskę łączący góry 
z morzem. 
Urząd Miejski w Annopolu i nasze 
C e n t r u m  K u l t u r y  z a o f e r o w a ł y 
podróżnikowi gościnę, z której skorzystał 
wraz z towarzyszącą mu częścią ekipy 
N a t i o n a l  G e o g r a p h i c  –  j e d n e g o 
z patronów wyprawy. 
Podróżnik przeprowadził rejestrowaną 
r o z m o w ę  z  P a n e m  Z d z i s ł a w e m 
Romańskim, annopolskim radnym 
i doświadczonym motorowodniakiem, 
której fragment mogliśmy oglądać 
w programie Dzień Dobry TVN.

Dariusz Zgardziński - Po pierwszym 
s p o t k a n i u  z  To b ą  z a c z ą ł e m  s i ę 
autentycznie zastanawiać, czy Waligóra 
to aby na pewno Twoje prawdziwe 
nazwisko?

Mateusz Waligóra - Nie pierwszy raz 
słyszę to pytanie. Połowa komentarzy na 
gazeta.pl to „Gdzie Wyrwidąb?” Tak, to 
moje prawdziwe nazwisko. Chociaż 
myślę, że mógłbym się spokojnie 
zamienić na nazwiska z himalaistą 
Pustelnikiem bo do mnie bardziej pasuje 
Pustelnik, a do niego Waligóra z racji 
zdobytej Korony Himalajów.

DZ - Masz na koncie dokonania jakich 
może Ci pozazdrościć niejeden znany 
podróżnik. Kiedy pierwszy raz poczułeś 
potrzebę podjęcia takich ekstremalnych 
wyzwań? Czy był jakiś impuls, który to 
wyzwolił, czy raczej powoli to w Tobie 
dojrzewało?

MW - Nigdy nie myślałem o tym co robię, 
że jest to jakieś ekstremalne wyzwanie. 
Bardziej myślałem o tym, aby robić to co 
sprawia mi radość, to co daje mi 
satysfakcję. A radość sprawia mi wysiłek 
fizyczny, przebywanie w miejscach 
odludnych i stawianie sobie takich celów, 
które wymagają tego wysiłku fizycznego 
i przezwyciężania własnych strachów. Ja 
zawsze mówię o sobie, że kompletnie nie 
nadaję się do długodystansowych 
wędrówek. Ludzie odpowiadają mi, że ich 
kokietuję i żartuję sobie ale tak jest 
naprawdę. Moje stopy po dwóch dniach 
marszu łapią dosyć duże pęcherze i one 
tak naprawdę prześladują mnie przez całą 
wędrówkę i sprawiają ból. 

Niezależnie od tego, czy mam najlepsze, 
najdroższe buty na świecie, najlepsze 
skarpety, wkładki, itd. Po prostu moje 
stopy są bardzo podatne na tego rodzaju 
uszkodzenia. Więc pomimo tego, że te 
długodystansowe wędrówki czy wyprawy 
rowerowe sprawia ją  mi  ogromną 
satysfakcję to wymagają też ode mnie 
przechodzenia przez granicę bólu 
i strachu. 

DZ - Boisz się czasem?

MW - Ja zawsze mówię, że jestem 
tchórzem i jest to prawda. Ja się boję wielu 
rzeczy.

DZ - Czy ta granica lęku, strachu 
p r z e s u w a  s i ę  p o  k o l e j n y c h 
doświadczeniach?

MW - Z każdym doświadczeniem na 
pewno tak. Coraz łatwiej przychodzi mi 
racjonalne wytłumaczenie sobie pewnych 
rzeczy. Są też takie rzeczy, których będę 
się bał zawsze.

DZ - Co to jest?

MW - To na przykład burza piaskowa na 
pustyni. Boję się ich od swojej pierwszej 
burzy piaskowej na Pustyni Gobi.
Będąc tam miałem ze sobą telefon 
satelitarny, miałem też urządzenie 'spot', 
które jest również teraz ze mną na wózku, 
czyli wciskasz guzik i w ciągu kilku godzin 
albo nawet kilkudziesięciu minut dociera 
do Ciebie pomoc, miałem specjalne 
u b e z p i e c z e n i e  z  U S A ,  k t ó r e 
gwarantowało mi, że w razie potrzeby 
zostanę odratowany śmigłowcem, 
i wierzyłem w to wszystko do czasu, aż 
przyszła burza piaskowa. Zrozumiałem 
wtedy, że pomoc może do mnie przybyć 
w ciągu kilku godzin czy kilku dni 
a w takich warunkach w jakich się 
znalazłem tak naprawdę nie przybędzie 
nigdy.

DZ - Jak wygląda taka burza?

MW - Jest to po prostu ogromna ściana 
piachu. Taka totalna, piaskowa zamieć. 
Jedyne co możemy wtedy zrobić to 
znaleźć sobie jakiekolwiek schronienie, 
które nas przed tym osłoni. W moim 
przypadku był to namiot. Przez całą noc 
leżałem rozłożony na jego podłodze na 
krzyż, ręce i nogi szeroko, trzymając 
i przyciskając do ziemi wszystkie rogi 
namiotu, aby go razem ze mną nie 
porwało. Usnąłem z wyczerpania ok. 
godz. 4 nad ranem, kiedy było już trochę 
spokojniej. I zawsze będę się bał takiej 
burzy.

DZ - Czy myśli się wtedy o śmierci?

MW - Ja w ogóle w swoich podróżach 
mam dużo czasu na myślenie. I śmierć też 
jest jedną z takich rzeczy, nad którymi 
zastanawiam się dosyć intensywnie. Ale 
wtedy raczej o niej nie myślałem. Nie ma 
na to czasu. Trzeba myśleć racjonalnie, co 
możemy zrobić tu i teraz aby się z tej 
sytuacji wyratować? 

DZ - A jeśli zrobiłeś już wszystko i wiesz, 
że nic więcej nie możesz zrobić?

MW - Jeśli nie widzę już żadnych szans na 
to aby zapanować nad tym co się dzieje to 
po prostu zaczynam się modlić. To mnie 
zawsze uspokaja. Zresztą każdy dzień 
wędrówki zaczynam od różańca. W moich 
podróżach najtrudniejsze są poranki. 
Ciało nie zawsze w czasie nocy się 
regeneruje, czasem budzę się zmęczony, 
szczególnie pod koniec wyprawy i ciężko 
jest znaleźć motywację aby dalej iść. Te 
wszystkie myśli udaje mi się poukładać, 
posegregować, uspokoić podczas 
porannego różańca, kiedy już idę. Taki 
różaniec na Pustyni Gobi trwał ok, 2,5 
kilometra. Jest to bardzo oddechowa 
modlitwa. 

Kiedy idziesz, stawiasz kolejne kroki, 
twoje ciało a wraz z nim twoja głowa 
zaczynają się uspokajać i łapać rytm. I ten 
rytm często utrzymuje się cały dzień. 
Modlitwa jest takim elementem, który 
pozwala mi przezwyciężyć też ten strach. 
Po prostu nie czuję, że jestem sam, nawet 
jeśli w promieniu kilkuset kilometrów nie 
ma nikogo.

DZ - Obecną wędrówką wytyczasz pieszy 
Szlak Wisły. Komu i do czego jest on 
potrzebny?

MW - To dobre pytanie. Ja zawsze 
powtarzam, że chciałbym aby ten marsz 
zwrócił uwagę osób, które lubią wędrówki 
długodystansowe, niekoniecznie po 
górach, na Wisłę. Ja kompletnie nie znam 
tych stron, w których jesteśmy teraz. 
Jestem tu po raz pierwszy. Kilka razy 
w życiu byłem w Warszawie i w Krakowie, 
raz w Toruniu i to wszystko. 

DZ - Czytałem, że nigdy wcześniej nie 
byłeś w Sandomierzu czy Kazimierzu nad 
Wisłą.

MW - Tak. Nie byłem też wcześniej 
w Wiśle. W Gdańsku wprawdzie byłem ale 
wszystko to co jest pomiędzy Gdańskiem 
a Wisłą jest dla mnie jedną, wielką 
niewiadomą. I egzotyką, która kompletnie 
nie ustępuje temu, co widziałem na 
długodystansowych wyprawach przez 
Amerykę Południową czy Australię. 
I już teraz wiem, że wszystkie miejsca, 
które mijam, które znajdują się w pobliżu 
Wisły są na tyle atrakcyjne, że warto tędy 
wędrować.

 DZ - Jak wyglądają postępy w wytyczaniu 
szlaku?

MW - Powstało kilka śladów, które można 
sobie ściągnąć z internetu, wgrać do 
telefonu, wgrać do odbiornika GPS i nimi 
podążać. Jednym z takich śladów jest na 
przykład trasa Ultramaratonu Wisła 1200. 
Tylko że ja w swoich wędrówkach zawsze 
tego telefonu unikałem. A teraz jest to 
trochę bardziej skomplikowane bo staram 
się opowiadać historię i używanie tego 
telefonu jest niezbędne. Ale już teraz 
wiem, że jeśli ktokolwiek zapyta mnie 
u końca tej wędrówki, co bym w niej 
zmienił to na pewno nie zabierałbym ze 
sobą telefonu.

DZ - Naprawdę? Czy to w ogóle możliwe?

MW - Najchętniej zabrałbym ze sobą 
telefon, który nie obsługuje internetu. Tak, 
aby utrzymywać kontakt z rodziną ale aby 
jednocześnie to co się dzieje w internecie 
nie przyciągało mojej uwagi, nie odciągało 
mnie od tego, co jest tu i teraz.

DZ - A trochę odciąga?

MW - Zdecydowanie tak. Nawet kiedy 
mamy wgrany ten ślad i wędrujemy to 
jednak cały czas patrzymy w telefon gdzie 
musimy skręcić? Tak jak teraz.

DZ - Czyli nie chodzi o social media i to co 
się tam u Ciebie i wokół Ciebie dzieje ale 
raczej o zależność od urządzenia?

MW - Tak. To odciąganie uwagi przez 
technologię. Wolałbym wędrować tą samą 
drogą i widzieć oznakowanie przy drodze, 
że idę dobrą drogą. Czyli rozglądać się na 
szlaku a nie patrzeć w telefon, gdzie 
powinienem pójść?

DZ - Czy taki szlak wzdłuż Wisły będzie 
atrakcyjny?

MW - Kompletnie nie miałem co do tego 
w y o b r a ż e n i a  a n i  p o j ę c i a  p r z e d 
wyruszeniem. Teraz, po przejściu 
pięciuset kilometrów marszu (dokładnie 
za 6 km przejdziemy ten 500-tny) wiem, że 
zdecydowanie tak.

DZ - Czy byłeś już kiedyś wcześniej 
w naszych stronach?

MW - Nie, niestety. Rozpoczynając tę 
wyprawę przyznałem się publicznie, że 
słabo znam swój kraj.

DZ - A słyszałeś chociaż o Annopolu?

MW - Również nie. Przed wyruszeniem 
szukałem punktów logistycznych na trasie 
swojej wędrówki, do których mógłbym 
przesłać jedzenie liofilizowane czyli takie 
lekkie posiłki, które wystarczy zalać wodą 
i po 10 minutach są gotowe, i dają dużą 
n i e z a l e ż n o ś ć  p o d c z a s  p o d r ó ż y 
a jednocześnie są pełnowartościowym 
posiłkiem. Szukałem takich miejsc na 
o d c i n k u  p o m i ę d z y  K r a k o w e m 
a Warszawą, wyznaczyłem połowę tego 
etapu i padło właśnie na Annopol. A zatem 
wśród swoich znajomych na facebooku 
zacząłem szukać kogoś, kto chociażby 
zna kogokolwiek w Annopolu, komu 
mógłbym taką paczkę wysłać. I wtedy 
okazało się, że wspólnym znajomym 
moim i mojego kolegi jest mieszkający w 
Annopolu zapalony rowerzysta, Marek 
Piluch. Nie jest to fakt wszystkim znany ale 
ja wyrosłem właśnie ze środowiska 
podróżników rowerowych, moje pierwsze 
wyprawy to były właśnie wyprawy 
rowerowe. Spędziłem półtorej roku jadąc 
na rowerze przez Amerykę Południową. 
A wracając do mojej odpowiedzi na 
pytanie, Marek był na tyle uprzejmy, że 
zgodził się abym wysłał do niego tę 
paczkę  i  w łaśn ie  w  tak i  sposób 
dowiedziałem się, gdzie jest Annopol?
A teraz dowiedziałem się jak wygląda, i jak 
gościnni zamieszkują go ludzie.

DZ - Dziękuję w imieniu wszystkich 
naszych mieszkańców.

DZ - Powiedz proszę, jak Ci się podoba 
nasz odcinek Wisły?

MW - Za Zawichostem, czyli już na 
wysokości gminy Annopol dołączyła do 
mnie A l ina i  Domin ik  ( fo tografka 
i dziennikarz z National Geographic 
Poland, przypis.) i rozpaliliśmy ognisko. 
Trwa właśnie rykowisko więc cały czas 
jakiś byk się tam naprzykrzał i ryczał, 
i słuchanie tego wszystkiego, siedzenie 
sobie przy ognichu ze świadomością tego, 
że obok płynie najdłuższa rzeka w Polsce 
było niesamowitym doświadczeniem. To 
jest bardziej warstwa emocjonalna tego 
doświadczenia. Myślę, że to też jest 
bardzo ważne i na pewno zapamiętam 
możliwość spędzania takich wieczorów.

DZ -  Co najbardziej zapadnie Ci w pamięć 
po wizycie w Annopolu?

MW- Sam Annopol na pewno pozostanie 
dla mnie synonimem gościnności. 

DZ- Bardzo nam miło.

MW- Dziękuję za ten obiad w przemiłym 
towarzystwie, za wiślaną rybę i wygodny 
nocleg. Pierwszy raz od Krakowa miałem 
możliwość wziąć prysznic i wyciągnąć się 
na łóżku. Na dole do rana trwało wesele 
ale ja nic nie słyszałem. Spałem jak 
kamień, taki byłem zmęczony.
Kiedy dzisiaj, już po opuszczeniu 
Annopola nagrywaliśmy setkę dla Dzień 
Dobry TVN, Wasza gościnność to było 
moje pierwsze skojarzenie z tym miastem. 
 Na Wiśle są bardzo piękne łachy, 
Małopolski Przełom Wisły i most, który – 
tak jak mówiłem Ci wczoraj – kiedy się po 
nim idzie wydaje się zwykłym mostem 
jakich wiele w Polsce, ale kiedy widzi się 
go z góry, a mieliśmy taką możliwość 
dzięki zdjęciom Aliny z drona, zmienia się 
swoją perspektywę. Wraz z tą Wisłą, 
z tymi łachami piachu, ten most wygląda 
niesamowicie. 
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DZ - Nasz poprzedni  most,  choć 
drewniany, był chyba jeszcze okazalszy. 
Wisła była dużo szersza w tym miejscu 
więc i most był o 300 metrów dłuższy od 
obecnego. Później wiślane mielizny 
i plaże po zachodniej stronie zaczęły 
zarastać, utworzyło się starorzecze, które 
oderwalo się od koryta i główny nurt 
znacznie się przez to zwężył. Dzisiaj 
w miejscu gdzie jeszcze 70 lat temu 
płynęła rzeka, są łąki. Tamten most, 
zbudowany jeszcze przez Niemców przez 
wiele lat był drugim najdłuższym mostem 
na Wiśle w Polsce.

MW - Tak, pamiętam, Pani Dyrektor 
Centrum Kultury mówiła o tym podczas 
naszej rozmowy.

DZ - Idziesz wzdłuż najdłuższej polskiej 
rzeki. Dla nas – mieszkańców Annopola i 
okolicznych wsi – ludzi urodzonych i 
wychowanych nad Wisłą kąpiele w niej 
były od pokoleń rzeczą normalną i do tej 
pory przez wielu – również mnie – 
praktykowaną. 

Stąd oczywiście moje kolejne pytanie, czy 
kąpałeś się w Wiśle? 

MW - Nie, jeszcze się nie kąpałem.

DZ - Grzechem byłoby przejść ponad 
1000 kilometrów wzdłuż Wisły i się w niej 
nie wykąpać.

MW - I tu mnie masz. To jest plan na 
zakończenie wędrówki, aby tuż przed 
końcem trasy tej symbolicznej kąpieli 
zażyć a później już dopiero w Bałtyku. Jest 
t o  m o m e n t  b a r d z o  p r z e z e  m n i e 
wyczek iwany.  To  j eden  z  tak i ch 
motywatorów, który pcha mnie do przodu 
wtedy kiedy jestem zmęczony albo kiedy 
z jakiegoś powodu brakuje mi już sił aby 
iść dalej.

DZ - Życzę więc wytrwałości i oczywiście 
pomyślnego ukończenia wyprawy. 

MW - Dziękuję i pozdrawiam wszystkich 
mieszkańców Annopola.

Pochodząca z Grabówki a obecnie 
mieszkająca w Lublinie Pani Beata Zych 
została stypendystką Ministerstwa Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego "Kultura 
w sieci" i w ramach tego stypendium 
r e a l i z u j e  o d  s i e r p n i a  d o  k o ń c a 
października projekt "Kwietnik Polski". 
Projekt ten to przekrojowa prezentacja 
typowych dla Polski gatunków i odmian 
roś l in ,  zarówno tych dz ik ich,  jak 
i uprawianych w naszych domach czy 
ogrodach. Omawia on zarówno gatunki 
występujące w Polsce naturalnie, jak i te, 
które zadomowiły się u nas na dobre 
i stanowią obecnie stałą już część 
polskiego krajobrazu, a jednak przybyły 
do nas z innych części świata. 

MIESZKANKA NASZEJ GMINY ZE STYPENDIUM MINISTRA     
 Dzięki wiedzy przekazywanej w projekcie 
"Kwietnik Polski" odbiorcy tych treści mają 
szansę lepiej poznać i  zrozumieć 
otaczającą ich przyrodę, a także roślinne 
piękno, historię, kulturę i sztukę Polski 
wraz z obecnymi w niej roślinnymi 
motywami i inspiracjami oraz odkryć po 
raz p ierwszy lub nawet na nowo 
właściwości lub zastosowanie pozornie 
dobrze znanych im roślin.
Projekt zachęca także do pogłębionego 
rozumienia hasła „szanuj zieleń" - do 
rzadszego koszenia trawników, sadzenia 
roślin przyjaznych dla danego miejsca 
i uważania na gatunki inwazyjne, które 
niszczą naturalne ekosystemy - jak na 
przykład nawłoć,  topinambur czy 
rudbekia. 

 Dowiedzą się Państwo z niego również 
między innymi jak zrobić sok z czarnego 
bzu, przetwory z jarzębiny, bukiet 
z  o g r o d o w y c h  a s t r ó w,  n a l e w k ę 
z geranium czy też jak prawidłowo 
przesadzić rośliny doniczkowe. Więcej 
informacji można znaleźć na stronie 
internetowej: www.kwietnikpolski.pl lub na 
Facebooku: Kwietnik Polski.     

Dariusz Zgardziński
 

Zajęcia wokalne w Centrum Kultury w  Annopolu od 4.09 do 30.10 odbywały się w trybie stacjonarnym. Ze względu 
na sytuację epidemiczną zajęcia odbywały się w ścisłym rygorze sanitarnym. Liczba miejsc została ograniczona. 
Zajęcia odbywały się indywidualnie i trwały 30 minut. W zajęciach brało udział 21 uczestników z terenu gminy 
Annopol. Podczas zajęć dzieci zdobywały umiejętności wokalne oraz pracowały nad repertuarem przygotowując się 
do prezentacji konkursowych.
 Uczestnicy brali udział w największych konkursach i festiwalach w Polsce m.in. Ogólnopolski Festiwal „Wygraj 
Sukces” w Tarnobrzegu, Ogólnopolski Festiwal Dzieci i Młodzieży „Piosenki Jana Wojdaka” w Krakowie, Festiwal 
Piosenek Eleni w Bielawie. 
 Uczestnicy regularnie biorą udział w sesjach nagraniowych w studiu nagrań w CK w Annopolu. Z okazji 42. rocznicy 
wyboru Karola Wojtyły na papieża wokaliści z Centrum Kultury w Annopolu wzięli udział w sesji nagraniowej i nagrali 
teledysk śpiewając utwór "Lolek". Od listopada zajęcia prowadzone są w trybie zdalnym poprzez aplikację 
Messenger oraz kanał You Tube. Uczestnicy łączą się za pomocą aplikacji z instruktorem realizując pełne jednostki 
zajęciowe oraz pracują z lekcjami nagranymi na serwisie You Tube. Obecnie pracujemy nad repertuarem 
świątecznym i kolędowym, który będzie prezentowany podczas konkursów oraz planowanego na koniec roku 
teledysku. Dziękujemy wszystkim uczestnikom za udział w zajęciach wokalnych w CK Annopol i życzymy dalszych 
sukcesów

ZAJĘCIA WOKALNE

ZAJĘCIA KOŁA FOTOGRAFICZNEGO 
Od połowy września do końca października odbywały się zajęcia działającego przy 
Centrum Kultury w Annopolu Koła Fotograficznego. 
Zajęcia miały charakter plenerowy, odbywały się raz na dwa tygodnie w dwugodzinnych 
sesjach, zgodnie z procedurami zachowania zasad bezpieczeństwa.
Uczestnicy zajęć uczyli się m.inn. teorii i praktyki portretu, kreatywnego wykorzystania 
przestrzeni miejskiej i makrofotografii. 
W październiku odbyły się zajęcia pod nazwą „Jesień w mieście” zwieńczone sesją 
zdjęciową w parku dworskim za stadionem. 
 W listopadzie, w związku z rosnącym zagrożeniem spowodowanym wirusem Covid 19  
zajęcia Koła Fotograficznego zostały wstrzymane do odwołania.

Niech wieczór Wigilii i Święta Bożego Narodzenia będą 
piękne, 

pełne miłości, bliskości i wewnętrznego spokoju.
 Niech upłyną w miłej, staropolskiej atmosferze 

bożonarodzeniowej tradycji i przyniosą w trudnym czasie
 nadzieję dobro i mądrość.

A nadchodzący Nowy Rok niech będzie 
dla wszystkich dobrym czasem. 

Życzą
Dyrekcja, Pracownicy i Instruktorzy

Centrum Kultury w Annopolu

ŚWIĄTECZNY KONKURS LITERACKI

Centrum Kultury w Annopolu zaprasza młodzież i osoby dorosłe do udziału w Konkursie Literackim „Moja świąteczna opowieść”.
 Szczegóły w Regulaminie dostępnym na www.ckannopol.naszgok.pl i naszym fanpage'u na Facebooku.

Zdjęcia: Alina Kondrat - National Gepgraphic Team

http://www.kwietnikpolski.pl/
http://www.kwietnikpolski.pl/
http://www.ckannopol.naszgok.pl/
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„CHODZIMY Z SZANSĄ”
Stowarzyszenie Mieszkańców Gminy 
Annopol „SZANSA” zakończyło realizację 
projektu „Chodzimy z SZANSĄ” – Klub 
Nordic Walking”. Był on realizowany 
w  r a m a c h  z a d a n i a  p u b l i c z n e g o 
"Działalność wspomagająca rozwój 
wspólnot i społeczności lokalnych", 
dofinansowany przez Urząd Miasta 
w Annopolu w kwocie 1 850,00 zł. 
G ł ó w n y m  c e l e m  p r o j e k t u  b y ł o 
zorganizowanie mieszkańcom gminy 
Annopol ciekawej formy spędzania 
wolnego czasu poprzez aktywność 
fi z y c z n ą ,  j a k ą  s t a ł y  s i ę  c o r a z 
popularniejsze marsze nordic walking. 
W zadaniu publicznym wzięło udział 
20 osób, dla których przygotowano cykl 
10  spotkań prowadzonych przez 
instruktora Magdalenę Rudziejewską-
Rudziewicz. Podczas zajęć uczestnicy 
mogli zapoznać się z: historię powstania 
nording walking, z zasadami użytkowania 
i doboru sprzętu (wszyscy otrzymali 
w użyczenie, zakupione dla potrzeb 
projektu kije), prawidłową techniką chodu, 
a także doskonalić ją podczas wspólnych 
marszów po najbliższej okolicy. 

Ze względu na sytuację epidemiologiczną 
i wprowadzone zakazy odnośnie COVID-
19 w planowanym  terminie projektu 
(tj.  01 .03. 2020 r. - 29. 05. 2020 r.) udało 
się przeprowadzić trzy z dziesięciu 
planowanych spotkań. 
Po zniesieniu obostrzeń zajęcia były 
jednak kontynuowane i zakończyły się  
25 lipca br. „Integracyjnym Marszem 
Nording Walk ing” ,  po k tórym dla 
uczestników zorganizowano wspólne 
ognisko z kiełbaskami oraz wręczono 
nagrody m.in. opaski elektroniczne 
i akcesoria sportowe. Ponieważ zajęcia 
cieszyły się dużym zainteresowaniem 
uczestników projektu,  członkowie 
stowarzyszenia podjęli decyzję o dalszym 
prowadzeniu „Klubu Nordic Walking – 
Chodzimy z SZANSĄ”. Oprócz marszów 
integracyjnych, członkowie klubu biorą 
udział w zawodach sportowych m.in.  
M a r z e n a  U f n i a r z  i  M a g d a l e n a 
Rudziejewska-Rudziewicz dzielnie 
walczyły podczas silnie osadzonych 
Mistrzostw Tarnobrzega Nordic Walking 
2020, a także ukończyły pięcioetapowy 
Podkarpacki Puchar Nordic Walking.

SPRZĄTANIE „SANNY” CZYLI PRZYJEMNE Z POŻYTECZNYM
Mieszkanie w tak pięknym miejscu, jakim jest teren gminy Annopol, to ogromna 
przyjemność, ale też obowiązek dbania o niego. Z inicjatywy firmy Kajaki Annopol 
20. czerwca br. członkowie Stowarzyszenia „SZANSA” wzięli udział w oczyszczeniu 
rzeki Sanny z nieczystości. W akcji udział wzięli również członkowie Stowarzyszenia 
Wspólne Dziedzictwo z Opatowa oraz sympatycy naszego stowarzyszenia. 
Po pokonaniu 11. kilometrów Sanny wyłowiono kilka worków śmieci, niektóre zaskoczyły 
sprzątających swoimi rozmiarami i zawartością. Podczas spływu kajakowego jego 
uczestnicy, mogli również zachwycać się pięknymi widokami, podziwiać florę i faunę 
Sanny oraz Wisły. 

Z okazji Świąt Bożego Narodzenia życzymy Wam 
radosnego przeżycia Chrystusowej miłości, 

zdrowia,radości i pokoju. 
Niech Dziecię Nowonarodzone obdarzy Was 
swoją miłością i błogosławi w Nowym Roku

życzy Stowarzyszenie Szansa

DARCZYŃCY SFINANSOWALI SERCE NA NAKRĘTKI
 31 października br. na annopolskim Rynku, zostało zainstalowane serce na nakrętki. Metalowy pojemnik pojawił się dzięki hojności 
56. wspaniałych darczyńców, którzy wzięli udział, w organizowanej przez Stowarzyszenie Mieszkańców Gminy Annopol „SZANSA” 
internetowej zbiórce pieniędzy na jego zakup. W wyniku akcji udało się zebrać 2 436,00-zł. 
Do pojemnika można wrzucać wszystkie rodzaje plastikowych nakrętek – po napojach, produktach spożywczych, kosmetykach czy 
butelkach z chemią gospodarczą, (w przypadku zebrania dużych ilości nakrętek prosimy o pozostawienie ich w sklepie „Ciuszek”
u Pani Karoliny Grzesik lub o skontaktowanie się poprzez fanpage stowarzyszenia). Zachęcamy Państwa do zbierania plastikowych 
nakrętek, ponieważ w ten sposób dbamy o nasze środowisko naturalne i możemy pomóc osobom potrzebującym w sfinansowaniu 
rehabilitacji czy leczenia, zdobywając środki na ten cel. Nakrętki są sprzedawane firmom recyklingowym, z których wykonywany jest 
plastikowy granulat, służący do produkcji min.  worków na śmieci, donic, długopisów czy też narzędzi ogrodowych.
Stowarzyszenie „SZANSA” bardzo dziękuje za projekt, wykonanie i montaż metalowego serca Panu Michałowi Lamorskiemu 
z Pracowni Reklamy LAMA  w Kraśniku, Panu Dariuszowi Zgardzińskiemu za propagowanie pomysłu, darczyńcom za okazane 
serce i wsparcie naszej akcji.

Stowarzyszenie „SZANSA”

Miło nam poinformować, iż eksploratorzy z Stowarzyszenia Mieszkańców Gminy 
Annopol „SZANSA” zmienili swoją nazwę – od kilku tygodni działają jako 
Nadwiślańska Grupa Poszukiwawcza „SZANSA”. Zmiana nazwy jest podyktowana 
znacznym wzrostem liczby członków zespołu eksploracyjnego (zamieszkujących 
miejscowości po obu stronach rzeki Wisły, od Opola Lubelskiego po Sandomierz) 
oraz poszerzeniem zasięgu jego działania. Obecnie poszukiwacze z SZANSY, przy 
współpracy archeologów, prowadzą badania na terenie Gmin: Zawichost oraz 
Annopol. W trakcie poszukiwań zabytków przy pomocy wykrywaczy metali, co 
pewien czas, udaje im się dokonywać ciekawych odkryć.  
I takie właśnie efekty osiągnęli poszukiwacze podczas prowadzonych, półtorej roku 
temu badań, w jednej z pod annopolskich miejscowości. Znaleźli oni wiele cennych 
zabytków, których opracowaniem zajęli się, współpracujący z „SZANSĄ” 
archeolodzy. Najbardziej interesującymi znaleziskami okazały się numizmaty: 
rzymski denar z okresu republiki L. Tituriusa Sabinusa, wybity 89 r. przed 
narodzeniem Chrystusa oraz zły szeląg krzyżackiego wielkiego mistrza Marcina 
Truchsess von Wetzhausen (1477–1489).
- Na awersie pierwszej z wymienionych monet znajduje się brodata głowa Tytusa 
Tacjusza skierowana w prawo, natomiast na rewersie widoczny jest fragment 
rysunku dwóch żołnierzy niosących kobiety, symbolizującego porwanie Sabinek – 
mówi archeolog Michał Grabowski. - Dotychczas na terenie Europy Środkowo-
Wschodniej zarejestrowano tylko 11 monet L. Tituriusa Sabinusa.  Zbliżony 
ikonograficznie denar wystąpił wyłącznie w skarbie denarów republikańskich z 
Połańca, który został zdeponowany w I w. n. e. Analogiczne denary znane są również 
ze znalezisk ukraińskich – dodaje.
Zdaniem  naukowca, moneta odnaleziona na naszym terenie to drugi taki znany 
egzemplarz z obszaru dzisiejszej Polski, a czwarty z Europy Środkowo–Wschodniej. 
Posiada na sobie liczne ślady znaczących wytarć, co jednoznacznie wskazuje, że 
była przez dłuższy okres w cyrkulacji monetarnej. Archeolog zwrócił uwagę na kształt 

Wszystkich miłośników nordic walking, 
serdecznie zapraszamy w poniedziałki 
o godz. 17.30, wymarsz spod budynku 
Przedszkola w Annopolu. 
Stowarzyszenie „SZANSA” serdecznie 
dziękuje Urzędowi Miasta w Annopolu 
za współpracę i współfinansowanie 
przedsięwzięcia, Przewodniczącemu 

 Zarządu Rady Osiedla nr 1 w Annopolu za 
ufundowanie dodatkowych nagród, 
Sołectwu Opoczka Mała za użyczenie 
altany oraz wszystkim osobom, które 
wzięły udział w projekcie.

RZYMSKI DENAR REPUBLIKAŃSKI I ZŁY SZELĄG KRZYŻACKI
monety, być może świadczący o tym, że w późniejszym okresie mogła ona posłużyć 
jako kruszec. Uważa on, że dotychczas na nadwiślańskich terenach powiatu 
kraśnickiego nie znaleziono żadnych rzymskich monet z okresu republikańskiego. 
Poszukiwacze z „SZANSY” mają szczęście w znajdowaniu denarów republikańskich. 
– W 2017 r. w Zawichoście odkryli oni monetę C. Anniusa i L. Fabiusa Hispaniensisa, 
wybitą w latach 82–81 r. przed Chr., będącą unikalnym znaleziskiem w Polsce - 
tłumaczy Michał Grabowski .
Godnym uwagi jest drugi odnaleziony przez detektorystów numizmat - zły szeląg 
krzyżackiego wielkiego mistrza Marcina Truchsess von Wetzhausen (1477–1489). 
Archeolog Michał Grabowski uważa ten zabytek za interesujący, ponieważ monety 
krzyżackie nie należą do znalezisk częstych na terenie obecnego województwa 
lubelskiego. Znane jest mu jedynie 5 znalezisk monet Państwa Krzyżackiego, 
w większości pochodzących z Lublina.
- Znalezisko złego szeląga wielkiego mistrza Marcina Truchsess von Wetzhausen na 
terenie gminy Annopol należy wiązać z tym, że przebiegały tędy szlaki handlowe 
prowadzące z Mazowsza i środkowej Polski na Ruś. Wzmożony napływ monety 
krzyżackiej na ziemie Królestwa Polskiego nastąpił po 1466 r., gdy doszło do podpisania 
traktatu II pokoju toruńskiego, kończącego wojnę trzynastoletnią. Na mocy zawartej 
ugody państwo krzyżackie stało się lennikiem Polski, a wybijane monety Zakonu 
należały do emisji posiadających pełne prawo obiegu na ziemiach polskich  – wyjaśnia 
archeolog.
Odnalezione przez Stowarzyszenie Mieszkańców Gminy Annopol „SZANSA” zabytki, 
stanowią cenny wkład w poznanie historii regionu, niekiedy zmieniając jej 
dotychczasowy obraz.
- Materiały po opracowaniu naukowym stanowić będą reprezentatywną próbę 
w badaniach obiegu monetarnego dla poszczególnych okresów w tej części 
Lubelszczyzny (Annopol  i najbliższe okolice) – zaznacza Michał Grabowski.

Stowarzyszenie „SZANSA”
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ANNOPOL Z TAMTYCH LAT -„PARAFIALNE DZWONY” 
 PRZEDRUK ROZDZIAŁU Z MANUSKRYPTU WACŁAWA 

FLISIŃSKIEGO PT. „WSPOMINKI RACHOWSKIE”
U l a ł  k i e d y ś  p r z e d  l a t y ,  z n a n y 
w ówczesnym świec ie  ludwisarz 
zamówioną parę dzwonów kościelnych 
dla nowo zorganizowanej i otwartej, 
rzymskokatolickiej parafii w Annopolu pw. 
św. Anny.
Na uroczystości poświęcenia tych 
dzwonów ten większy otrzymał imię Anna 
a drugi, ten mniejszy dostał imię Joachim.
Działo się to wszystko przed rokiem 1886, 
kiedy ordynariuszem lubelskiej diecezji 
był ks. biskup Kazimierz Józef Wnorowski 
( biskup diecezjalny w latach 1833 – 1855, 
przyp. Red. ) a pierwszym proboszczem 
annopolskiej parafii był ks. Wojciech 
Mordziński.
 W sierpniu 1914 roku wybucha Pierwsza 
Wojna Światowa. Podczas wojny dzwony 
zostały przez ówczesnego proboszcza ks. 
Teofi la  Dz iekońsk iego schowane 
i  należycie zabezpieczone przed 
ewentua lną konfiskatą d la  ce lów 
wojennych. Podobno ksiądz proboszcz tę 
parę dzwonów ukrył na cmentarzu 
grzebalnym w jednym z grobowców.
 Kiedy działania wojenne się skończyły, 
kiedy władze okupacyjne austryjackie 
zostały w październiku 1918 roku obalone 
i z granic Polski usunięte – dzwony 
powróciły na swe dawne miejsce, na 
wieżę kościelną.
 I odtąd głosy dzwonów wydzwaniały 
chwałę Panu nad Pany. Odtąd ponownie 
wydzwaniały raniutko, w południe 
i wieczorem na Anioł Pański, i odtąd 
odprowadzały na wieczny spoczynek 
swym posępnym głosem każdego 
i dącego  w  zaśw ia t y  pa rafian ina 
i parafiankę.
 Przeszło lat wiele później. Przeszło 
dwadzieścia jeden lat w odrodzonej 
Ojczyźnie, powstałej po latach rozbiorów. 
 Jest wrzesień 1939 roku. Druga Wojna 
Światowa się rozpoczęła. Niemiecka 
machina wojenna przewala się przez Kraj 
Ojczysty prąc na wschód.
 Po zajęciu całego terytorium Polski 
rozpoczęła się okupacja wojenna kraju.
 Wiszące dotychczas na wieży kościelnej 
parafialne dzwony zostały w roku 1942 
zrabowane,  skonfiskowane przez 
okupanta. Opuszczono je z wysokości na 
ziemię, zapakowano do ciężarowego 
samochodu i wywieziono do Niemiec, jako 
łup wojenny. Po przybyciu do Niemiec 
złożono je na dziedzińcu fabrycznym 
a  z  ko le i  poddano je  p rocesowi 
przetopienia na metal. Metal, z którego 
robione będą armaty czy inny sprzęt 
wojenny.
I w takich to warunkach i okolicznościach 
zginęło echo parafialnych dzwonów.
Wojna wreszcie po kilku latach skończyła 
się. Po zakończeniu działań, w maju 1945 
roku czyniono starania rewindykacji 
dzwonów, przyszły bowiem wieści od ludzi 
będących na robotach przymusowych 
w Niemczech, że gdzieś na dworcach 
ko le jowych  i  w  ogó le  gdz ieś  na 
sk ładowiskach odnalez iono setk i 
dzwonów kościelnych zrabowanych 
kiedyś przez Niemców w Polsce.
 Dzwonów annopolskich jednak nie 
uzyskano.  Wcześnie j  spalono je, 
wcześniej przetopiono je na kruszec. 
Parafialne dzwony podzieliły los narodu 
polskiego na tułaczej wędrówce.
Na wieżę kościelną zamiast dzwonów 
wyciągnięto zastępczo stalową szynę. 
Metalową, długą, ale bez serca. I tak 
upłynęło prawie pięć lat. 
Proboszcz parafi i  ks .  Władys ław 
Kossarzecki zwrócił się kiedyś do parafian 
o składki, ofiary na Nowy Dzwon.
„Ciężko wam, wiem, ciężko wam i trudno 
drodzy parafianie – mawiał na kazaniu 
proboszcz – ale przecież trzeba nowy 
dzwon do Starego kościoła sprawić. 
Trzeba, to konieczność.”

Na proboszczowski apel i na komitetowe 
wołanie zaczęły pieniądze do kasy 
kościelnej napływać. Drobne to drobne i 
powolnie, ale płynęły stale. Gdy zebrano 
odpowiedni fundusz, Komitet Kościelny 
zamówił Nowy Dzwon.
Właśnie w zeszłym tygodniu pisali z Kraju 
( autor pisał tekst przebywając na 
emigracji w USA – przyp. Red ), że nowy 
dzwon ulany przez firmę nadszedł 
transportem kolejowym.
I  wciągnięto na wieżę,  na wieżę 
tymczasową, nowy z mosiądzu i z sercem 
dzwon.
 Poświęcenie tego dzwonu wyznaczono 
na dzień patronki parafii, na dzień świętej 
Anny, 26 lipca. Nowy dzwon poświęcony 
przez księdza biskupa ordynariusza 
diecezji lubelskiej Piotra Kałwę otrzymał 
imię Barbara.

 Na dzwonie są ornamenty. Łaciński napis 
na dzwonie winien głosić:
„Wieśc i  śp iewam weso łe j  p rawa 
grzmiącym głosem wespół głoszę 
i chwalę.
P rzepow iadam śmie r te lne  znak i 
wszystkim
Wstrzymuję wiatry i spiskujące burze.”
 
Rok 1949
I oto zwisł ponownie na wieży kościelnej 
parafialny dzwon o spiżowym dźwięku. 
I dzwonić będzie po dalekie wieki chwałę 
Panu, jak i dziś dzwoni. Wszystko 
przeminie, jak życie nasze przeminie 
a dzwon dar parafian służyć będzie 
w pokolenia.
Mówiąc o dzwonach powiem trochę 
h is tor i i  o  n ich i  o  ludwisarstwie.
Dzwonolejnictwo to sztuka. Metal do 
wyrobu dzwonu jest stopem miedzi i cyny 
zawierającej 20-25% a najczęściej 22%. 
Niekiedy dodaje się antymonu, cynku. 
Błędne podobno jest mniemanie, że 
dodatek srebra podwyższa dźwięczność. 
W poezji mówi się – srebrny głos 
sygnaturki.
 Dzwon przeznaczony został na chwałę 
Boga i ludzi. Istniał w dawnej Polsce 
zwyczaj, że monarchowie czy możni 
panowie wrzucali do stopu pierścienie lub 
srebrne czy złote monety. Historia dzwonu 
sięga dalekich lat przed Narodzeniem 
Chrystusa. Do użytku kościelnego 
zastosował dzwon biskup Paulin z Nali 
w Kampanii ( Włochy ) i stąd włoska 
nazwa dzwonu – campana. Do Polski 
dzwony weszły z chrześcijaństwem 
i budowaniem kościołów, zatem ok IX - X 
wieku.

 Do najstarszych dzwonów należą dzwony 
Kolegiaty w Czersku z datą 1004 roku. 
Z roku 1373 jest dzwon w Sandomierzu. 
W powiecie janowskim, w Potoku Wielkim 
był kiedyś dzwon z datą 1505. Byłby to 
więc najstarszy dzwon na tym terenie.
Najstarszy dzwon w gminie Annopol, 
z 1663 roku znajduje się w Borowie. 
Do historycznych dzwonów należy 
Zygmunt w Krakowie z roku 1520. Między 
ludźmi zajmującymi się dawnymi czasy 
ludwisarstwem, od lat najdawniejszych 
byli również Polacy.
Odlewaniem dzwonów poza innymi 
miejscami zajmowano się także w Lublinie 
i tak:
rok 1617 Heliarz Wagnerowicz dla 
kościoła w Sączu, Tomasz Godar w roku 
1627, Piotr Breczwel – dzwon w Katedrze 
Lubelskiej z wizerunkiem św. Jana i św. 
Stanisława, dzwon zaś u Bernardynów 
odlali Andrzej Przybyłko i Wojciech 
Żmuda.
Profile dzwonów:
* krótkie – romańskie
* o  w y d ł u ż o n y m  c y l i n d r z e  – 
średniowieczne
* o małych rozmiarach między średnicą 
dolną a prostopadłą wysokości – epoka 
renesansu
Formy serc ulegały różnym zmianom. 
Ornamentacja: arabeski, wizerunki 
świętych, głowy, motywy roślinne, muszle, 
herby fundatorów, podobizny królów 
i możnych fundatorów są kunsztem 
a r t y s t y c z n y m  i  w y o b r a ż e n i a m i 
o  s u b t e l n y c h  m y ś l a c h  t w ó r c ó w. 
 Bywają wypadki odlewania daty narodzin 
dzwonu oraz nazwisk ludwisarzy lub firmy. 
Stąd możemy zidentyfikować dzwon 
w czasie. 
Polski synod prowincjonalny w roku 1621 
nakazał dzwonienie za umarłych, po 
zachodzie słońca ( dziewięć uderzeń), co 
się czyni po dzwonieniu na „Anioł Pański”, 
według jednych źródeł za poległych pod 
Warną, według innych za poległych pod 
Grunwaldem.

W kronice Janowa Lubelskiego mówi się 
o tego rodzaju dzwonieniu, dziewięciu 
uderzeń, za poległych pod Warną.
Święcenie dzwonów rozpoczęto w VIII 
wieku a ponieważ biskup oblewa dzwon 
wodą święconą i używa olejów świętych, 
więc ceremonia ta nazywa się „chrztem 
dzwonu”.
 Papież Jan XIII w roku 968 poświęciwszy 
wielki dzwon dla kościoła laterańskiego 
w Rzymie po raz pierwszy nadał mu imię 
Jan, co weszło do rytuału.
[ Przedruk zaprezentowany jest w formie 
bl iskiej oryginałowi, ze staraniem 
o  z a c h o w a n i e  z a s t a n e j  s k ł a d n i 
i oryginalnego stylu autora. Poczynione 
z o s t a ł y  j e d y n i e  d r o b n e  z m i a n y 
w interpunkcji i stylistyce aby uczynić tekst 
bardziej zrozumiałym i przystępnym dla 
czytelników. ]

Dariusz Zgardziński
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SIATKÓWKA W CZASIE PANDEMII
Pomimo ogłoszonych obostrzeń oraz trudności związanych z pandemią Covid 19 życie 
sportowe próbuje się toczyć normalnie. Większość zawodów siatkarskich zostało 
odwołanych, chociaż niektóre z nich zostały rozegrane. Przy zachowaniu pełnego 
reżimu sanitarnego rozgrywki sportowe odbywają się, również z udziałem zawodników 
MKS Skałki Annopol.
W dniach 26 -27 września 2020 r. rozegrany został pierwszy z pięciu Turniejów 
o Mistrzostwo Województwa Lubelskiego Młodzików w piłce siatkowej. W związku 
z sytuacją epidemiczną, w celu zapewnienia bezpieczeństwa uczestnikom, I turniej 
został rozegrany w dwóch turach po 6 zespołów każdego dnia, podzielonych według 
klucza określonego przez WZPS Lublin na podstawie poprzedniego sezonu. 
W tegorocznych rozgrywkach zespół występuje w składzie:
 /Wiktor Mysłowski, Kacper Badura, Mikołaj Barszcz, Jakub Matuszewski, Jan Lipiec , 
Konrad Plewa, Bartosz Grzesik, Mateusz Koślak, Alan Stąporowski/. Tr Józef 
Wojtaszek
Nasi młodzicy rozegrali dobre spotkania, wygrywając z UKS Serbinów Biała Podlaska 
II /2:0/, UKS Tempem Chełm/2:0/, Cisy Nałęczów /2:1/. Niestety w finale drużyna Skałki 
uległa pierwszemu zespołowi UKS Serbinów Biała Podlaska /0:2/.
Klasyfikacja końcowa 
1. UKS Serbinów Biała Podlaska I
2. MKS Skałka Annopol
3. Cisy Nałęczów
4. UKS Serbinów Biała Podlaska II
5. UKS Tempo Chełm
6. MKS Kraśnik
W drugim dniu I turnieju rywalizowały drużyny : MKS Avia Świdnik, SOS SP nr1/UKS 
Olimp Opole Lubelskie, UKS Zodiak Sosnowica, TPS Lublin, UKS Międzyrzecka 
Trójka.
Po zakończeniu turnieju dokonana została kwalifikacja do poszczególnych lig na 
drugie turnieje:
I liga miejsca 1-2 z I turnieju 
II liga miejsca 3-4 z I turnieju 
III liga miejsca 5-6 z I turnieju 
Od II turnieju zespoły rywalizują w trzech ligach.
Ostatnia drużyna z poszczególnych lig po każdym turnieju spada do ligi niższej 
ustępując miejsca pierwszej drużynie ligi niższej.

W dniu 28.11.2020 w Białej Podlaskiej odbył się II Turniej o Mistrzostwo Województwa 
Lubelskiego w piłce siatkowej w kat. młodzików. W grupie pierwszej gdzie grają 
najlepsze zespoły w województwie drużyna Skałki uległa zespołom TPS Lublin i UKS 
Serbinów Biała Podlaska 0:2 i pewnie pokonała zespół UKS Międzyrzecka Trójka 2:0. 
Zajmując trzecie miejsce w turnieju. Nasz zespół uzyskał kwalifikację do gry w I lidze na 
III turniej młodzików.
Coraz lepsza gra i doświadczenie z kolejnego turnieju to bezcenny bagaż jaki miejmy 
nadzieję w przyszłości zaprocentuje coraz lepszym wynikiem sportowym.
Najlepszym zawodnikiem drużyny został wybrany Wiktor Mysłowski

21 listopada 2020r w Lubinie  w hali sportowej KUL odbyły się konsultacje do  kadry 
Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży rocznik 2007.       W konsultacjach wzięło udział 
trzech naszych zawodników: Kondrat Plewa, Kacper Badura, Jan Lipiec.
Z kolei16 listopada 2020 r. również na obiektach sportowych KUL w Lublinie odbyły się 
konsultacje  dziewcząt  do kadry regionalnej Siatkarskich Ośrodków Szkolnych 
rocznika 2008. Reprezentantkami klubu MKS  Skałka Annopol była Nadia Barszcz, 
Weronika Lenart oraz Wiktoria Chruściel. Nadia została wyróżniona w testach 
sprawnościowych i znalazła się w ścisłej  6 kadry regionalnej. Weronika i Wiktoria  na 
26 zawodniczek  uczestniczących w konsultacjach  z województwa lubelskiego tez 
wykazały wysoki poziom  uplasowały się 12-18.

20 września 2020 w Nadarzynie w kategorii ,,czwórek'” odbył się III MEMORIAŁ 
JANUSZA GRZYBA WÓJTA GMINY NADARZYN 
W turnieju wystartowały dwie siatkarki MKS Skałka Annopol. Nasz Klub 
reprezentowała Nadia Barszcz i Weronika Lenart. Dziewczęta połączyły siły i zagrały 
w jednej drużynie z zawodniczkami z klubu sportowego Jagiellończyk Biała Podlaska.
III MEMORIAŁ JANUSZA GRZYBA KATEGORII
1. SPARTA WARSZAWA 1
2. DWÓJKA ZAWIERCIE 1
3. JASTRZĘBIE 1
4. KRÓTKA MYSIADŁO
5. SZÓSTKA BIAŁA PODLASKA
6. JASIENIAK GDAŃSK 1
7. GLKS NADARZYN 
8. MKS Skałka ANNOPOL/JAGIELLOŃCZYK BIAŁA PODLASKA

W dniach 3-4 października 2020 w Lublinie rozegrany został pierwszy z pięciu 
Turniejów o Mistrzostwo Województwa Lubelskiego Młodziczek w piłce siatkowej. 
W związku z sytuacją epidemiczną, w celu zapewnienia bezpieczeństwa uczestnikom 
I turniej, podobnie jak turniej chłopców został rozegrany w dwóch turach po 8 zespołów 
każdego dnia. 
W pierwszym dniu turnieju do rywalizacji przystąpiły siatkarki „Skałki” w składzie:
 /Zofia Miksza, Natalia Rozmus, Nadia Barszcz, Weronika Lenart, Wiktoria Chruściel, 
Gabriela Koniarczyk/. Tr. Renata Ul
Ostatecznie zespól zajął w zawodach 7 miejsce.
Najlepszą zawodniczką zespołu została  Nadia Barszcz

Aby Święta Bożego Narodzenia
były Bliskością i Spokojem,

a Nowy Rok – Dobrym Czasem”
Serdecznych świąt otulonych
śniegiem i ciepłem rodzinnym

oraz wiele zdrowia i sz1częścia w Nowym Roku
życzy

Klub Sportowy MKS Skałka Annopol

XII OGÓLNOPOLSKI MIKOŁAJKOWY TURNIEJ PIŁKI 
SIATKOWEJ O PUCHAR STAROSTY KRAŚNICKIEGO

12 grudnia 2020 r. w sali sportowej Zespołu Szkół im. J. Pawła II w Annopolu rozegrany 
został XII Mikołajkowy Turniej siatkówki o Puchar Starosty Kraśnickiego w kategorii 
młodzika.
Z uwagi na pandemie „Covid 19” oraz związane z tym obostrzenia, Mikołajkowy 
Turniej, który gromadził w poprzednich latach około stu zawodników z różnych części 
Polski, nie mógł być zorganizowany w poprzedniej formule.
Do rozgrywek zaproszone zostały cztery zespoły: UKS Olimp Opole Lubelskie, LKS 
Cisy Nałęczów, DMKS Plas Kielce, MKS Skałka Annopol. 
Turniej jak zawsze stał na bardzo wysokim, wyrównanym poziomie. W końcowej 
klasyfikacji najlepsi okazali się zawodnicy z MKS Skałki Annopol w składzie:
Wiktor Mysłowski, Oskar Młynarczyk, Konrad Plewa, Kacper Badura, Mateusz Koślak, 
Jan Lipiec, Alan Stąporowski, Jakub Matuszewski, Dorian Ufniarz. Trener Józef 
Wojtaszek.

Końcowa klasyfikacja Turnieju:
1. MKS Skałka Annopol
2. DMKS Plas Kielce
3. UKS Olimp Opole Lubelskie
4. LKS Cisy Nałęczów
Wszystkie zespoły otrzymały słodki upominek, medale i puchary, które w imieniu 
Starosty Kraśnickiego p. Andrzeja Rolii wręczone zostały przez p.o dyrektora Zespołu 
Szkół w Annopolu p. Zbigniew Siewierskiego.
Najlepszym zawodnikiem turnieju został wybrany Oskar Młynarczyk /MKS Skałka 
Annopol/ 



MIEJSKO GMINNY KLUB SPORTOWY WISŁA ANNOPOL
Od kilku tygodni w kalendarzu mamy zimę. Piłkarska jesień w naszym klubie  już kilka tygodni temu dobiegła końca. Rozgrywki naszych drużyn osiągnęły półmetek, a zawodnicy 
z końcem listopada udali się na zasłużoną przerwę po bardzo udanej rundzie jesiennej naszych drużyn. Pora więc na podsumowanie tego, co wydarzyło się na piłkarskich 
boiskach naszych drużyn w rozgrywkach ligowych prowadzonych przez Lubelski Związek Piłki Nożnej.

Wygranym meczem z drużyną GLKS Potok 
Wielki nasi piłkarze zakończyli rundę 
jesienną w lubelskiej ,,A” klasie. Rundę 
bardzo udaną i  efektowną, gdyż po 
rozegraniu 15 kolejek Wisła Annopol zajmuje 
pierwsze miejsce w tabeli z dorobkiem 42 pkt 
i została mistrzem jesieni. Wisła wygrała 
14 meczy i przegrała 1. Stosunek bramkowy 
to 82 zdobytych bramek przy 16 straconych. 
Jest to najlepszy wynik w naszej lidze. 
Trzeba dodać że najlepszym strzelcem tej 
rundy w naszej drużynie i w całej lidze jest 
Kamil Kaczanowski z 43 trafieniami na 
s w o i m  k o n c i e .  C o  z a o w o c o w a ł o 
zainteresowaniem naszego zawodnika 
klubów z wyższych lig, między innymi takich 
jak III ligowe STAL Kraśnik czy STAL 
STALOWA WOLA  oraz zespół II ligowy  
GÓRNIK POLKOWICE i I ligowy GÓRNIK 
ŁĘCZNA.
Na ten sukces ciężko pracowała cała nasz 
młoda drużyna oparta  na kilku starszych 

DRUŻYNA SENIORÓW 
MISTRZEM JESIENI 

i doświadczonych zawodnikach – Jarosławie Pacholarzu, Jarosławie Pawłowskim, 
Dawidzie Rybaku, Łukaszu Trębaczu oraz  trenerze Kamilu Miazdze, który to wszystko 
tak poukładał, że na koniec rundy mamy taki wspaniały wynik.

Trener Kamil Miazga - ,, Rundę w naszym wykonaniu uważam za udaną. Bardzo dobry 
wynik punktowy, wysokie zwycięstwa i widowiskowa gra z naszej strony cieszą. 
Najbardziej jednak cieszy mnie nie wynik a drużyna, którą udało mi się zbudować 
w ciągu półtora roku mojego pobytu w Wiśle Annopol. Do tego dążyłem aby była 
możliwość rywalizacji, a rywalizacja podnosi poziom zespołu. W kadrze drużyny 
znajduje się obecnie 25 zawodników z czego tylko 4 (w tym ja ) są zawodnikami 
pozyskanymi  z innych klubów, pozostali to wychowankowie i zawodnicy od wielu lat 
związani z klubem i to pokazuje, że w drużynie tkwi duży potencjał bo grając 
w większości ,, swoimi " można osiągać w tej lidze dobre wyniki. Jako trener staram się 
stworzyć takie warunki żeby każdy z nich był ważną częścią zespołu i mam nadzieję, 
że ta frekwencja i podejście podczas treningów oraz meczów utrzyma się w rundzie 
wiosennej i dalej będziemy osiągać pozytywne rezultaty."

Lp  Drużyna  Mecze  Punkty  Bramki     

1 WISŁA ANNOPOL  15 42 82:16  

2 SYGNAŁ LUBLIN  15 42 73:14  

3 Poniatowa Wieś  15 33 48:27  

4 Ruch Popkowice -Zadworze  15 31 49:29  

5 Perła Borzechów  15 30 56:25  

6 Stok Zakrzówek  15 29 39:25  

7 LKS Kowalin  15 28 42:37  

8 Gościeradów  15 25 41:38  

9 Potok Wielki  15 19 22:47  

10  GLKS Elżbieta  15 18 31:54  

11  Stal II Kraśnik  15 15 26:53  

12  Sygnał Chodel  15 13 23:57  

13  Iskra Krzemień  15 12 33:44  

14  Unia Wilkołaz  15 9 20:38  

15  Wisła Józefów  15 6 21:70  

16  Płomień Trzydnik Duży  15 4 15:47  

 

DRUŻYNA JUNIORÓW 
MŁODSZYCH

Juniorzy  młodsi pierwszą część sezonu  zakończyli  na piątym  miejscu w tabeli, na co 
wpływ miało niewątpliwie odejście kilku zawodników do szkół średnich co wiąże się 
z tym że trener Dawid Rybak nie zawsze może mieć wszystkich  na treningach, 
najzdolniejsi też  są włączani do kadry seniorów co nie pozwala im zagrać w pełnym 
wymiarze czasowym w juniorach. W kilku meczach podopiecznym trenera Dawida 
Rybaka  brakowało też  szczęścia co przekładało się na końcowy wynik. Z pewnością 
nasi chłopcy na wiosnę  będą chcieli zrobić wszystko żeby poprawić swoje miejsce 
w tabeli bo na pewno stać ich na wyższe miejsce.

DRUŻYNA MŁODZIKÓW 
STARSZYCH

Bardzo obiecująco zapowiada się nasza najmłodsza grupa młodzik starszy, która pod 
wodzą trenera Kamila Mazura reprezentuje nasz klub i miasto w rozgrywkach 
Lubelskiej Ligi Młodzików Starszych. Zespół w naszym klubie funkcjonuje dopiero od 
początku czerwca  a już jest jedną z lepszych drużyn w swojej grupie i zasługuje na 
duże brawa ponieważ poziom ligi jest bardzo wysoki a chłopcy spisują się bardzo 
dobrze.
Oto krótka prezentacja wyników osiągniętych przez chłopców z rocznika 2008 - 2010 
w rozgrywkach prowadzonych przez Lubelski Związek Piłki Nożnej. W rundzie 
jesiennej drużyna prowadzona przez trenera Mateusza Mazura zakończyła zmagania 
w grupie młodzik starszy D1 na 2 bardzo dobrym miejscu. Bilans zespołu w 10 
rozegranych meczach: 9 wygranych oraz 1 remis, zdobywając aż 45 bramek i tracąc 
tylko 9.

- KADRA: Jakub Czajka, Oskar Babiracki, Artur Ośka, Ksawery Mikita, Bartosz 
Trębacz, Tobiasz Młynarczyk, Dawid Pawłowski, Bartosz Janicki, Daniel Kamieniarz, 
Filip Paćkowski, Kacper Chmiel, Michał Dudek, Paweł Bednarek, Bartosz Żyłka, Jakub 
Gawron, Wiktor Żaba, Oliwier Jarzyna, 
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MIKOŁAJKOWY TURNIEJ SIATKÓWKI 
O PUCHAR BURMISTRZA ANNOPOLA

13 grudnia 2020 r. w sali sportowej Zespołu Szkół w Annopolu rozegrany został IX 
Mikołajkowy Turniej siatkówki o Puchar Burmistrza Annopola w kategorii młodziczek.
Do rozgrywek zaproszone zostały cztery zespoły: UKS Olimp Opole Lubelskie, MKS 
Kraśnik, ULKS Chobrzany, MKS Skałka Annopol. 
Turniej stał na wysokim, wyrównanym poziomie, chociaż bezkonkurencyjne były 
zawodniczki ULKS Chobrzany, które okazały się najlepsze w końcowej klasyfikacji. 
Zespół MKS Skałki Annopol wystąpił w składzie: Weronika Lenart, Nadia Barszcz, 
Oliwia Jabłońska, Natalia Rozmus, Wiktoria Chruściel, Gabriela Koniarczyk. Trener 
Renata Ul
Końcowa klasyfikacja Turnieju:
1. ULKS Chobrzany
2. MKS Skałka Annopol
3. MKS Kraśnik
4. UKS Olimp Opole Lubelskie
Wszystkie zespoły otrzymały słodki upominek, medale i puchary ufundowane przez 
Gminną Komisję Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Annopolu, które 
wręczone zostały przez Burmistrza Annopola p. Mirosława Gazdę, Zastępcę 
Burmistrza 
p. Józefa Paćkowskiego oraz dyrektor PSP w Annopolu p. Danutę Ryfkę
Najlepszą siatkarką, MVP turnieju została Alicja Macias/ULKS Chobrzany/ 



Przygotowania do rundy wiosennej sezonu piłkarskiego 2020/2021 rozpoczynamy  15 
stycznia. Będziemy również prowadzić nabór do wszystkich obecnych drużyn 
piłkarskich. Chętnych do gry w klubie serdecznie zapraszamy do udziału w treningach. 
S z c z e g ó ł o w e  i n f o r m a c j e  b ę d ą  p o d a n e  n a  s t r o n i e  k l u b u 
FACEBOK.COM/1MGKSWISLAANNOPOL

Niech Święta Bożego Narodzenia 
upłyną Wam w zdrowiu, spokoju, 
radości i rodzinnej atmosferze, 

a 2021 rok będzie lepszy od 
poprzedniego –  kibicom, 

sympatykom, sponsorom oraz 
wszystkim Mieszkańcom 

Miasta i Gminy Annopol -  życzy  
MGKS ,,Wisła” Annopol.

Wszystkie nasze trzy grupy, które obecnie są w naszym klubie zasługują na słowa pochwały, szczególnie za zaangażowanie i ciężką pracę na treningach i bardzo dobre 
reprezentowanie naszego klubu i miasta w różnych rozgrywkach ligowych. Obecnie w naszym klubie trenuje około 70 zawodników i jest zatrudnionych trzech trenerów z licencjami  
UEFA/PZPN.
Szczególne słowa podziękowania kierujemy do naszych władz samorządowych w szczególności do Pana burmistrza Mirosława Gazdy oraz wszystkich radnych, którzy wspierają 
naszą działalność, bez ich wsparcia funkcjonowanie klubu nie byłoby możliwe. Podziękowania należą się też naszym sponsorom, którzy w różny sposób nam pomagają, liczy się 
każdy gest pomocy za co bardzo dziękujemy – MATEX Tomasz Sobolewski, SPEC Centrum Budowlane Arkadiusz Dąbrowski, EMPIRES Dariusz i Piotr Sikora, FABER DREW 
Sławomir Kowal, NOWBUD Marcin Czech, MAGSERWIS Robert Ul, Trans-Agro Bud Jadwiga Pawłaszek, Eqwireno, Mechanika Pojazdowa i Klimatyzacja Andrzej Dul, Paweł 
Libor.

Dariusz Zgardziński -  Po dłuższej 
przerwie spowodowanej pandemią 
powrócił Pan latem do regularnych 
startów w biegach.

Wiesław Szabat – Tak, od sierpnia 
z a c z ę t o  o r g a n i z o w a ć  z a w o d y 
w tradycyjnej formule. Wiosenna posucha 
spowodowała, że biegacze łakną spotkań 
i rywalizacji. Z powodu obostrzeń ilość 
miejsc na poszczególnych biegach jest 
ograniczona, z drugiej zaś strony 
skumulowały się niektóre zawody 
przeniesione z wiosny z tymi planowymi, 
tak, że jest w czym wybierać.

DZ – Pandemia i związane z nią nakazy 
w y m u s i ł y  n a  n i e z l i c z o n e j  i l o ś c i 
sportowców przerwy w treningach. Jak 
było z tym w Pana przypadku?

WS –  Biegacze mają łatwiej. Trenujemy 
w małych grupach lub indywidualnie, na 
otwartych przestrzeniach, po lasach. Ja 
nie miałem przerwy w treningach, problem 
polegał na tym, na jakie biegi się 
nastawić? Zdecydowałem się na krótsze 
tj. do półmaratonu włącznie. Jednak, aby 
s ię  rozwi jać konieczne są s tar ty 
w zawodach.

NADAL CZUJĘ GŁÓD ZAWODÓW
           ROZMOWA Z WIESŁAWEM SZABATEM, BIEGACZEM 

I DZIAŁKOWCEM
DZ – Wiem, że w ostatnich miesiącach 
udało się Panu stanąć kilkukrotnie  na 
podium.

WS – (śmiech) W tym roku przeszedłem 
do kategorii 60+. Po sześćdziesiątce 
mniej zawodników biega, a ja jestem 
w niej najmłodszy to i szanse mam 
większe. 

DZ – Miał Pan w planach uzyskanie tytułu 
zdobywcy Korony Maratonów Polskich. 
Jeśli dobrze pamiętam, jakieś z tych 
maratonów już Pan przebiegł.

WS – Na Koronę Maratonów składa się 
pięć największych maratonów w Polsce, 
które należy zaliczyć w dwa lata. 
Ukończyłem dwa z nich tj. w Dębnie (woj. 
zachodniopomorskie) i w Krakowie. 
Pozostałych nie udało mi się przebiec w 
ubiegłym roku, chociaż miałem je 
wszystkie opłacone. Liczyłem, że w tym 
roku je ukończę, ale z wiadomych 
przyczyn zostały odwołane.

DZ – Czyli w tym roku już maratonu Pan 
nie pobiegnie?

WS – Przygotowanie się do maratonu 
wymaga więcej czasu, innego rodzaju 
treningów. Wcześniej nie było wiadomo, 
czy jakikolwiek maraton się odbędzie, 
więc nie trenowałem pod niego. Maraton 
to wyjątkowy bieg. Tu nie chodzi o 
zaliczenie 42 kilometrów.  To walka z 
trasą, z pogodą,  ze swoimi słabościami, 
pokonać kryzysy, pokonać ból. To 
wszystko wynagradza meta, właśnie 
uświadomiłeś sobie, że dokonałeś czegoś 
wyjątkowego… bezcenne.

DZ – Jakie są Pana sportowe plany na 
najbliższe miesiące? 

WS – Starty na zawodach.  Nadal czuję 
głód zawodów. A w sezonie zimowym 
zacznę przygotowania do wiosennego 
maratonu.
Myślę, że w przyszłym roku się odbędą. 
Chciałbym co roku przebiec co najmniej 
jeden maraton.

DZ – Czego możemy Panu życzyć?

WS – Wytrwałości i aby kontuzje mnie 
omijały, no i aby spełniło się moje drugie 
marzenie biegowe – Maraton w Nowym 
Jorku (uśmiech).

DZ – I tego Panu życzymy, ale zmieńmy 
temat. Z pewnością nie wszystkim jest 
wiadomo, że w lipcu został Pan wybrany 
na  p rezesa  Rodz innego  Ogrodu 
Działkowego w Annopolu. Z jakimi 
obowiązkami wiąże się taka prezesura?

WS – Przede wszystkim prezes kieruje 
i odpowiada za całokształt prac zarządu 
ROD. Reprezentuje ROD przed organami 
wyższego stopnia. Podejmuje działania 
w celu uzyskania dotacji ze środków 
zewnętrznych. Przy pomocy członków 
zarządu realizuje uchwały walnego 
zebrania, ustanawia prawa do działek 
w ROD, nadzoruje przestrzeganie 
regulaminu, zarządza infrastrukturą 
ogrodową i utrzymuje ją w należytym 
stanie, oraz szereg innych czynności.

DZ – Historia annopolskich ogrodów 
d z i a ł k o w y c h  s i ę g a  b o d a j ż e  l a t 
sześćdziesiątych i czasów kopalnianych?

WS – Z dostępnych mi dokumentów 
wynika, że nasz ROD został utworzony    
w 1962 roku decyzją Prezydium PRN 
w Kraśniku. Wtedy to przekazano teren   
o  powierzchni 2,34 ha Dyrekcji Kopalni 
F o s f o r y t ó w  w  A n n o p o l u  n a 
zorganizowanie go. 

DZ – Jaki status prawny ma dzisiaj ROD?

WS – W 1998 roku Aktem Notarialnym 
Gmina Annopol oddała nieodpłatnie 
Polskiemu Związkowi Działkowców 
z siedzibą w Warszawie w użytkowanie 
wieczyste na okres 99 lat. Nasz ROD 
podlega Okręgowemu Zarządowi PZD 
w Lublinie, ten z kolei podlega Krajowemu 
Zarządowi PZD w Warszawie.

DZ – Ile działek posiada ogród i ilu 
działkowców je uprawia?

WS – W naszym ogrodzie można 
utworzyć 56 działek. Niestety tylko 1/3 jest 
zagospodarowana.

Mówię „niestety” ponieważ o pozostałe 
należy dbać, utrzymywać je w należytym 
stanie, by ewentualnie chętni mieli działki 
przygotowane do objęcia. Po drugie, jest 
mało działkowców – małe wpływy z opłat, 
a potrzeby spore. A były czasy, że 
chętnych na działki było więcej niż 
samych działek.

DZ – Czym to jest spowodowane? Jak 
zachęcić nowych działkowców?

WS – Myślę, że głównym powodem jest to, 
że wielu mieszkańców Annopola posiada 
własne „hektary”, lub pomagają rodzicom 
w uprawianiu pola. Inni być może 
obawiają się, że sobie nie poradzą, nie 
znają się na uprawie?  A  niepotrzebnie, 
działkowcy to jedna wielka rodzina. 
Chętnie pomagają sobie wzajemnie, 
wymieniają się doświadczeniem. Działka 
to  n ie  t y l ko  up rawa ,  t o  m ie j sce 
wypoczynku ,  rek reac j i ,  spo tkań . 
Szczególnie dla emerytów, to jest 
rehabilitacja na stawy, kręgosłup, na 
umysł.

DZ – Z jakimi problemami się borykacie? 

WS – Chciałbym, by na każdej działce był 
k r a n  z  b i e ż ą c ą  w o d ą .  M a m y 
doprowadzoną wodę do ogrodu i z niej 
k o r z y s t a m y,  n i e s t e t y  s t a r a  s i e ć 
wodociągowa nie nadaje się już do 
użytku, ponadto niezbędne są narzędzia 
do utrzymania w dobrym stanie pozostałej 
części ogrodu takie jak kosiarka żyłkowa, 
p i ła  spa l inowa,  czy  jak iś  domek 
narzędziowy. Problemy wynikają też 
choćby z nowych przepisów czy ustaw np. 
o RODO, gdzie wymagają od nas 
posiadania lokalu z kasą pancerną na 
przechowywanie dokumentów. Jesteśmy 
jednak dobrej myśli, problemy są po to by 
je rozwiązywać.

DZ – Jestem przekonany, że wiedza 
o Rodzinnym Ogrodzie Działkowym 
w Annopolu zachęci innych do posiadania 
takiej działki. 

Dziękuję za rozmowę.

Rozmawiał  Dariusz Zgardziński
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